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Vážení občané Boršic,

toto slovo úvodem nemůže začínat jinak než poděkováním. Loni jsme končili s prosbou, 
abyste pomohli uhradit část dluhů, které vznikly při opravě kostela sv. Václava. Je obdivuhodné, 
že se mezi našimi občany, navzdory Vánocům a krizi, našlo tolik dárců a nakonec se sesbírala 
celá potřebná částka. Vlastně se vybralo ještě něco nad plán, protože organizátoři počítali jen 
v nejbujnější fantazii s částkou do 300 tisíc a ve skutečnosti se vybralo tisíců 320. 

Poděkování patří také organizátorům pěkných kulturních akcí, které provázely letošní zimní 
sezónu. Zvláště vydařený byl letošní farní ples. Kulturní dům praskal ve švech a obětaví pořada-
telé nevěděli kam dřív skočit. Ale vše dobře dopadlo. Počínaje kulturním programem a konče 
občerstvením. Dalším kulturním zážitkem byl krojový ples. Tady se dobrou organizací vyzname-
nala naše kulturní komise. Na účastníky udělalo velký dojem vystoupení boršické chasy. Zvlášť 
musíme poděkovat členům souboru Pentla. Pentla je tahounem mnoha kulturních akcí a podle 
hesla: „Doma není nikdo prorokem“ bereme někdy jejich snažení s bohorovnou samozřejmostí. 
Jak kvalitní soubor máme, se ukázalo naposled na únorové přehlídce krojů na Velehradě. Na 
přehlídce zazářily naše nové kroje, ale také vystoupení souboru Pentla, které patřilo k vrcholům 
doprovodného kulturního programu, a tanečníci z Pently se po právu ocitli na titulních stránkách 
celostátních deníků.  

Na obecním úřadě byl začátek letošního roku spojený s přípravou mnoha investičních akcí. 
Hlavním úkolem volebního období je a zůstane víceúčelové sportovní zařízení. Tato velká akce 
spolkne rozhodující podíl volných fi nančních prostředků, a tak se možná zeptáte, jestli nejsou 
další aktivity na poli sepisování žádostí o dotace a vyřizování stavebních povolení trochu zbyteč-
né. Za normální situace by taková skepse byla skutečně na místě. Stavba za cca 36,5 mil. korun 
natolik vyčerpá obecní pokladnu, že bude problém udržet vyrovnaný rozpočet. Situace ale nor-
mální není. V roce 2013 bude ukončeno přechodné období, kdy do republiky plynou značné 
fi nanční prostředky z fondů EU. Ve skutečnosti nám zbývají už jen roky 2011 a 2012. Poslední 
rok přechodného období se budou jenom dodělávat rozdělané akce. Pak období „dotační hoj-
nosti“ pomine a vývoj našich obcí se zase zpomalí.

Obecní zastupitelstvo projednalo a schválilo dlouhodobý plán rozvoje naší obce. Takový roz-
vojový plán hýří nápady. A každý nápad má své zastánce. Chodci požadují nové chodníky, cyk-
listé by se rádi dočkali nějaké pěkné cyklostezky, milovníci přírody by rádi viděli novou výsadbu 
stromů atd. Prvním sítem při hodnocení každého záměru je územní plán a vlastnické vztahy. 
Těžko můžeme žádat o dotaci na cyklostezky, když není ani jeden metr navržen v územním plá-
nu a ke stavbě nemáme souhlas vlastníků pozemků. V územním plánu máme navrženo několik 
komunikací, ale přednost musí dostat chodníky u hlavních cest, které jsou pro bezpečnost 
občanů nejdůležitější. Víte, že po silnici na Kyjov denně projede téměř 3 tisíce automobilů? No 
a nakonec musí zastupitelstvo zvážit, jestli na každý jednotlivý záměr má nebo nemá v rozpočtu 
peníze. V podstatě to znamená následující rovnici: bude dotace = bude stavba. Pokud dotace 
přidělena nebude – nebude ani stavba. 

Závěrem bychom Vás chtěli seznámit s projekty, které prošly výše uvedeným sítem. Zastupi-
telstvo je schválilo k realizaci a nyní budeme čekat, jestli některý z nich získá dotační podporu. 
Na prvním místě se jedná o bezbariérový chodník v ulici Kyjovská, tento chodník by začínal 
u sochy Panny Marie a pokračoval až k podnikatelskému areálu. Dalším projektem, méně na-
dějným, je žádost o dotaci na výstavbu sportovního hřiště z prostředků nadace ČEZ. Větší naději 
na úspěch má výstavba 8bytového domu pro seniory. Několik dalších projektů se budeme snažit 
v průběhu letošního roku připravit tak, aby bylo možné o dotace požádat příští rok. 

Roman Jílek, starosta, a Alois Tománek, místostarosta 
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Úvod
Uvedený program přijímá Zastupitelstvo obce Boršice s cí-

lem zlepšit životní podmínky obyvatel obce Boršice, estetický 
vzhled vesnice, zvýšit dostupnost občanských služeb a zajistit 
rozvoj sousedských vztahů s důrazem na společné aktivity ve 
vesnici. Zejména se jedná o podporu: 
a) udržení, obnovy a rozvíjení místních kulturních a spo-

lečenských tradic, životního stylu, pospolitosti venkov-
ského obyvatelstva a vědomí vlastní odpovědnosti za 
obnovu a rozvoj obce, 

b)  rozvoje hospodářství při využívání zejména místních 
hmotných zdrojů a zaměstnanosti místního obyvatelstva, 
tj. rozvoj zemědělského i nezemědělského podnikání 
a turistického ruchu, 

c)  zachování a obnovy specifi ckého rázu venkovské zá-
stavby na vesnicích, jejího organického sepětí s krajinou, 
její přirozené a jedinečné působivosti v místě a v krajině, 
obnovu kulturních památek apod., 

d)  úprav veřejných prostorů a staveb, zlepšení občanské 
vybavenosti, technické infrastruktury včetně technic-
kých zařízení pro ochranu životního prostředí, dopravní 
vybavenosti zaměřené na zvýšení bezpečnosti dopravy, 
pohybu chodců a cyklistů v obci, jejího zpřístupňování 
osobám s omezenou schopností pohybu a orientace, ob-
novy tradiční cestní sítě včetně rozvoje alternativní místní 
dopravy, 

e)  udržení, obnovy a účelného využití přirozeného produkč-
ního potenciálu zemědělsky využívané krajiny v návaz-
nosti na vhodnou organizaci a využití půdního fondu při 
zachování a rozvíjení jeho přírodní, obytné a estetické 
hodnoty. 

Sociální oblast a zařízení v obci, kultura, školství
Obec dlouhodobě poskytuje pomoc a úspěšně spolupra-

cuje s celou řadou zájmových a společenských organizací. 
Pravidelně poskytuje finanční pomoc těmto subjektům:

Sportovní klub Boršice

Folklorní soubor Pentla

Cimbálová muzika Pentla

Sdružení rodičů při ZŠ Boršice

Svaz postižených civilizačními chorobami

Český svaz včelařů

Šachový oddíl Sportovního klubu Boršice

Český zahrádkářský svaz Boršice

Turistický oddíl Kamzík 

Základní škola Boršice

Vítání občánků

Příspěvky sociálně slabým občanům 

Farnost Boršice

Obec bude posilovat kapacity školy a mateřské školky. 
Obec chce aktivně řešit havarijní stavy i dlouhodobé záměry 
rozvoje školství. 

Oprava havarijního stavu oken na dolní škole a celkové za-
teplení budovy.

Obec chce rozšířit kapacitu Domova pokojného stáří o 8 
bytů – pečovatelský byt, bydlení pro seniory, na základě do-
tačního titulu Ministerstva pro místní rozvoj ČR podporo-

vané byty v domě zvláštního určení, podprogram 11.75.14, 
v lokalitě Podevsí.

Obnova a udržování venkovských památek
Péče o pomníky padlých v obci - průběžně. 
Opravy sakrálních památek /pamětní kříže, mariánské sloupy, 
péče o hřbitov a kapličky křížové cesty/.
Oprava zvonů na kostele sv. Václava - 2011.
Oprava hasičské zbrojnice a vybudování ubytovací kapacity 
pro vyhořelé a návštěvníky obce. 

Občanská vybavenost a technická infra-
struktura
Kanalizace, vodovod, plyn a ostatní sítě: 

Dobudovat poslední chybějící kanalizační řady a budovat 
nové sítě v částech obce, kde probíhá výstavba. Využít pravi-
delně vypisované dotační tituly na financování ZTP.

Chodníky a přechody pro chodce:
S nárůstem dopravy v obci je nutno se zaměřit na zvy-

šování bezpečnosti dopravy a jejího zpřístupňování osobám 
s omezenou schopností pohybu a orientace i ostatním účast-
níkům silničního provozu, jako jsou především děti, senioři 
a cyklisté, postupně doplňovat chybějící chodníky, zejména 
u silnice II/422 a silnic třetích tříd. Využít státní příspěvky 
s SFDI a dotace z MMR ČR.

Vybavení knihovny: nákup nových regálů.

Budování víceúčelového sportovního zařízení:
Obec bude realizovat stavbu víceúčelového sportovního 

zařízení.

Budování menších sportovních a dětských hřišť:
Obec se zapojí do programu Oranžové hřiště ČEZ. 

Revitalizace okolí kostela sv. Václava:
Obec se bude spolupodílet na vybudování nového parko-

viště u kostela, ozelenění okolí kostela, pořízení nového mo-
biliáře, …

Místní komunikace: 
Ve spolupráci s obcí Buchlovice provést rekonstrukci MK 

K Přehradě a napojení Raškouna na cestu do Buchlovic. 
Provést dobudování MK k nově postaveným stavbám 

v obci. Obec bude usilovat o získání techniky pro snížení praš-
nosti.

Obec bude pravidelně udržovat polní cesty, aby dobře 
sloužily pro přístup k pozemkům, ale i pro rekreaci občanů. 

Revitalizace středu obce se spolufinancováním ze státních 
příspěvků a dotací.

Cyklostezky:
Obec bude realizovat nové cyklostezky na základě do-

tačních titulů.
Oprava místní komunikace ke Svatému Jánu a místní ko-

munikace – součást pivní cesty od boršické vodárny po buch-
lovický potok.

Rybářská bašta, vinné sklepy: 
Obec bude podporovat záměry místních podnikatelů při 

budování turistické infrastruktury v obci. 

Místní program obnovy venkova pro obec Boršice na období 2011 - 2015
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Veřejné osvětlení:
Obec bude provádět rekonstrukci veřejného osvětlení po-

mocí moderních svítidel s úspornými zdroji.

 Protipovodňová opatření:
Obec bude usilovat o obnovení dobré funkce poldrů v pol-

ní trati Horky aj.
Rekonstrukce splavu na Haldě ve spolupráci s majitelem 

vodního toku Dlouhá řeka.
Protipovodňová opatření realizovat za přispění dotačního 

titulu OPŽP prioritní osa 6 – zlepšování stavu přírody a kra-
jiny.

Územní plán:
Obec požádá o vypracování nového územního plánu 

s ohledem na digitalizaci katastru.
Nový územní plán uskutečnit na základě Integrovaného 

operačního programu 5.3 b) Podpora tvorby a aktualizace 
územních plánů obcí.

Úprava veřejných prostranství
Obnova zeleně: 

Vysadit živý plot u vodárny.
Zmlazovací zásahy v habrové aleji na hřbitově.
Hlubší zmlazení veřejné zeleně pro zlepšení estetického 

vzhledu, snížení poruch na el. vedení a zlepšení výhledu na 
místních komunikacích. Hlubší zásahy se budou kompenzo-
vat výsadbou nových stromů.

Revitalizaci zeleně na území celé obce a mimo obec reali-
zovat za přispění dotačního titulu OPŽP prioritní osa 6 – zlep-
šování stavu přírody a krajiny. 

Tento program je „živým“ dokumentem, jenž zahrnuje vize 
obnovy a rozvoje obce Boršice, na kterých bude zastupitel-
stvo ve svém volebním období pracovat. Samotná realizace 
se pak bude odvíjet od aktuálních finančních možností roz-
počtu obce Boršice. Je možné, že realizaci některých projektů 
bude nutné z tohoto důvodu přesunout do dalších volebních 
období. 

Tento program navazuje na dříve schválené POV obce Bor-
šice a byl Zastupitelstvem obce Boršice schválen na jednání 
dne 6. 2. 2011 a uveden v platnost dnem schválení.

Ing. Alois Tománek, místostarosta obce 
Ing. Roman Jílek, starosta obce                            

Změny na obecním úřadě v roce 2011

První velkou změnou bylo na začátku zimního období za-
koupení nové techniky –malotraktoru. Nová mechanizace byla 
vybrána na základě řádného výběrového řízení. Obci bude 
sloužit nejen k zimní údržbě místních komunikací, ale i pro 
další práce, které budou v rámci údržby obce vykonávány po 
celý rok. Jsou to především práce úklidové, převoz a nakládá-
ní materiálů, čištění místních komunikací, sečení trávy a křo-
vin, drcení dřevěného odpadu aj.

Další změnou byly stavební úpravy na objektu bývalé sa-
moobslužné prodejny – Jednoty. Byla vybourána okna a dve-
ře u vchodového vestibulu, který se stal průchozím, byla zde 
položena nová dlažba. Díky těmto stavebním úpravám se pro 
řidiče motorových vozidel zlepšil výhled do zatáčky. Prostory 
bývalé Jednoty byly rozděleny příčkou na dvě části. V té men-
ší části byl otevřen nový obchod „Květinářství a kavárna paní 
Janskové“. Ta zde vybudovala moderní prodejnu květin a útul-
nou kavárničku, kterou ocení především maminky s dětmi 
a starší občané díky klidnému posezení a výhledu na náves. 
Vedlejší prostory si připravuje další nájemce, který zde bude 
prodávat veškerý sortiment oblečení, obuvi, textilu a dalšího 
zboží. Prostory bývalé Jednoty obec bude pronajímat do té 
doby, než začne výstavba nového objektu obecního úřadu.

Od 21. února jsme pro Vás, občany, rozšířili úřední hodiny 
na obecním úřadě, a to v pátek, kdy si můžete své záležitosti 
vyřizovat od 8:00 do 13:00. K rozšíření úředních hodin jsme 
přistoupili na základě požadavků především těch občanů, kte-
ří přes týden pracují či studují mimo obec a vrací se domů na 
víkend.

V rámci volného přístupu našich občanů na obecní úřad 
a v rámci zlepšení komunikace obecního úřadu s našimi obča-
ny připravujeme malou přestavbu přijímacího sektoru na po-
datelně a matrice. Bude se jednat především o zlepšení pod-
mínek při osobním kontaktu občana na podatelně a matrice 
našeho obecního úřadu. Termín realizace je do konce května. 
Další změny budou nabíhat v průběhu roku.

I „úřední“ kontakt – starosta, místostarosta, uvolněný radní  
X občané obce – se postupně mění. Občané jsou bez jakého-
koli rozdílu přijímáni starostou, uvolněným radním nebo mís-
tostarostou k okamžitému jednání či řešení jejich potřeb a žá-
dostí. Odmítnutí setkat se a jednat s občanem může nastat 
ve chvíli, kdy vedení obce je mimo obecní úřad, popřípadě 
probíhá takové jednání na obecním úřadě, které nemůže být 
přerušeno nebo rušeno. V tom případě dojde k přijetí občana 
v dalším možném termínu. Děkuji všem za pochopení. Kontakt 
s vedením obecního úřadu – starostou, místostarostou a rad-
ním – je také možný prostřednictvím e-mailů na adresách: sta-
rosta@borsice.cz, místostarosta@borsice.cz, radní@borsice.
cz. Těšíme se na setkání s Vámi, ať už osobně či elektronicky.

Ing. Roman Jílek, váš starosta

Jarní úklid naší obce a okolí
Tak jako každý rok, i letos proběhne úklid obce a její-

ho okolí.  Sraz všech, kteří chtějí pomoci uklidit naši obec, 
bude v sobotu  2. dubna 2011 v 7:30 za budovou obecního 
úřadu. Obecní úřad se s žádostí o pomoc při úklidu ob-
rací na všechny zastupitele, dobrovolné složky obce a na 
ty naše spoluobčany, kteří bezplatně využívají sál KD ke 
svým sportovním aktivitám.

Prosím, vezměte si s sebou rukavice a dobrou náladu.
Po skončení akce zajištěno občerstvení v areálu letního 

kina.
Za obecní úřad Ing. Roman Jílek

Římskokatolická farnost Boršice srdečně všechny zve na
 OSLAVENÍ ZELENÉHO ČTVRTKA

 DO GETSEMANSKÉ ZAHRADY
a současně 

NA VELKOPÁTEČNÍ PROŽITÍ 
ŽIVÉ KŘÍŽOVÉ CESTY. 

Obojí se uskuteční v podvečerních hodinách. Přijďte spo-
lečně prožít poslední hodiny Pána Ježíše Krista.
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Hlavní investicí v roce 2011 bude výstavba Volnočasové-
ho sportovního centra Boršice. Mimo tuto velkou stavbu se 
obec pokusí získat dotační granty i na jiné záměry. Realizace 
každého z těchto záměrů je podmíněna získáním příslušného 
dotačního grantu nebo státního příspěvku. Vedle podání žá-
dosti o přidělení dotace je nutné mít každý záměr projednaný 
a schválený k realizaci zastupitelstvem obce. Řada projektů 
bude připravena až pro příští rok. Pokud někdo ze zastupitelů 
nebo našich občanů získá informace o možnosti čerpat jaké-
koliv státní prostředky a dotace ze státních či evropských do-
tačních programů na obecní investice materiálního či duchov-
ního charakteru, budou tyto návrhy projednány a posouzeny 
v Radě obce a v Zastupitelstvu obce Boršice. 

1. Volnočasové sportovní centrum Boršice
Obec v roce 2010 obdržela příslib dotace z Regionálního 

operačního programu ve výši 18,9 mil. Kč. Nyní se nacházíme 
v II. fázi vyřizování potřebných dokladů pro grantovou agentu-
ru. Zároveň se připravuje výběrové řízení na fi rmu, které bude 
vybírat dodavatele dle zákona o zadávání veřejných zakázek. 
Cena stavby se odhaduje na 37 mil. Kč. Skutečnou cenu určí 
výběrové řízení. Podíl obce na fi nancování stavby lze tedy od-
hadnout na cca 18 mil. Kč. Plynulé fi nancování stavby zajis-
tí překlenovací úvěr, který je předjednán u Komerční banky. 
Starosta obce seznámil zastupitelstvo s cenovou nabídkou 
zhotovitele projektu Smlouva o dílo na projektové a inženýr-
ské práce na akci Volnočasové sportovní centrum Boršice. 
Nabídku předložila ve výběrovém řízení vybraná fi rma TIPRO 
projekt, s. r. o. Cena za zhotovení kompletní projektové doku-
mentace je 763.200 Kč, včetně DPH. 

Projektová kancelář TIPRO projekt, s. r. o., Brno v minulosti 
vyhrála výběrové řízení na zpracování projektové dokumenta-
ce na akci Tělocvična Boršice. Z tohoto projektu pak zpraco-
vala studii Volnočasové sportovní centrum Boršice, na kterou 
naše obec získala dotaci z evropských fondů ve výši cca 19 
mil. Kč. Na doporučení naší projektové manažerky ing. Musi-
lové pro zpracování žádosti na dotaci Volnočasového spor-
tovního centra Boršice je nevhodné měnit projekční kancelář 
na další zpracování projektové dokumentace pro stavební 
a výběrové řízení. Při změně by mohlo dojít k ohrožení celého 
projektu až ke ztrátě dotace. 

 2. Výstavba bezbariérového chodníku v ulici Kyjov-
ská

Jedním z prvních investičních záměrů nového vedení obce 
je bezbariérový chodník ulice Kyjovská v Boršicích. Ten je si-
tuován vedle silnice II/422. Chodník bude proveden ve dvou 
větvích. Větev A je dlouhá 262,2 m a vede od sochy Panny Ma-
rie až k ulici K Přehradě. Součástí chodníku bude nový záliv 
autobusové zastávky a lávka přes potok Dlouhá řeka v délce 
12,0 m. Větev B o délce 179,8 m vede od rodinného domu č.p. 
506 až k průmyslové zóně na konci obce Boršice. Jeho sou-
částí bude nová autobusová zastávka. Chodník bude široký 
1,5 m, v prostoru zastávky 2,0 m.

Předpokládaný rozpočet na akci větev A + B je 4.500.000 
Kč, předpokládaná výše příspěvku ze Státního fondu dopravní 
infrastruktury ČR (SFDI) je do 70 % skutečně vynaložených 
uznatelných nákladů (cca 2.800.000 Kč). Žádost byla podána 
osobně dne 11. 2. 2011 na Státní fond dopravní infrastruktury 
ČR v Praze.

3. Výstavba Oranžového hřiště
Grantové řízení dotované fi rmou ČEZ pod názvem Oranžo-

vé hřiště je zaměřeno na podporu výstavby dětských a spor-
tovních hřišť. Maximální výše nadačního příspěvku je 1 milion 
korun. Žádat lze o příspěvek na všechny projekty, které jsou 
primárně zaměřené na výstavbu nebo zásadní modernizaci 
dětských nebo sportovní hřišť. Spoluúčast obce není nutná, 
ale může výrazně pomoci při získání grantu. Žádost bude vy-
řízena do 60 dnů a stavba musí být ukončena do konce roku.  

Obec má zažádáno o grant ve výši 950 tis. Kč. Celkové 
náklady stavby určí výběrové řízení, předběžný odhad je 1,85 
mil. Kč. V minulosti vedení obce žádalo o tuto dotaci třikrát, 
pravděpodobnost získání podpory ze strany ČEZu je 50 %.

Žádost byla podána elektronickou poštou dne 25. 1. 2011 
na adresu fi rmy ČEZ.

4. Výstavba domu s 8 byty pro seniory
Obec požádala o přidělení dotace k výstavbě bytového 

domu pro seniory. Dům by měl být postaven u bytovek na 
Podevsí a měl by mít 8 bytových jednotek. Předpokládané ná-
klady jsou 8,1 mil. Kč. O grant se žádá u Ministerstva pro míst-
ní rozvoj ČR z dotačního titulu Podpora výstavby podporova-
ných bytů - pečovatelský byt. Sazba dotace je 600 tis. Kč na 
jeden byt. V případě doložení Průkazu energetické náročnosti 
stavby, který prokáže zařazení budovy do nízkoenergetického 
standardu, dojde k navýšení fi nanční částky na 650 tisíc na je-
den byt. Tedy celkem 4.900.000 Kč na celý pečovatelský dům.

Žádost byla podána v zastoupení dne 28. 2. 2011 na Mini-
sterstvu pro místní rozvoj ČR v Praze.

Upozorňuji na tu skutečnost, že pokud obec nezíská pří-
spěvek ze Státního fondu dopravní infrastruktury ČR, příspě-
vek z ČEZu a dotaci z MMR ČR, realizace investičních akcí se 
odloží, protože obec nebude mít dostatek fi nančních prostřed-
ků na zainvestování těchto akcí. Hlavní investiční akcí tohoto 
volebního období je Volnočasové sportovní centrum Boršice.

5. Program obnovy venkova 
Rada obce navrhla zastupitelstvu přijmout aktualizovaný 

Program obnovy venkova obce Boršice. Dokument byl před-
ložen zastupitelstvu obce ke schválení. 

Tento dokument musíme brát jako vyvíjející se organismus, 
pokud někdo předloží připomínku na doplnění, bude posou-
zena a zařazena do tohoto programu. Není uzavřenou záleži-
tostí. (Program je na jiném místě zpravodaje uveden v celém 
znění.)

6. Pořízení slavnostních krojů
Kroje byly pořízeny z programu rozvoje venkova – v rámci 

projektu Zachování tradic a kulturního dědictví MAS Hornoli-
dečska a MAS mikroregionu Buchlov. Podstatná část zakázky 
již byla realizována, kroje jsou uloženy na OÚ. Ještě se řeší 
některé nedostatky.

(Pořízení krojů je podrobně popsáno v jiném příspěvku 
zpravodaje.)

Ing. Roman Jílek, váš starosta

Stručný přehled z 3. jednání 
Obecního zastupitelstva obce Boršice ze dne 6. 2. 2011
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Projekty spolupráce sousedských obcí a spřátelených 
mikroregionů – slavnostní kroje

Kulturní život v obcích a spontánní spolková činnost, která 
vychází z historické tradice a váže se na přirozené využití pa-
mátek mikroregionů Buchlov a Hornolidečska, byly pevným 
základem pro zpracování projektu „Zachování tradic a kul-
turního dědictví MAS Hornolidečska a MAS mikroregionu 
Buchlov“, který byl podpořen v Programu rozvoje venkova 
ČR z opatření Realizace projektu spolupráce.

Na tomto místě by se slušelo říct něco o místních akčních 
skupinách, ve zkratce MAS. Co je vlastně jejich posláním? 
Ve většině případů se jedná o neziskovou organizaci, jejímž 
hlavním posláním je všestranná podpora trvale udržitelného 
rozvoje daného venkovského regionu, hlavně činnosti ve pro-
spěch obcí, neziskových organizací a drobných podnikatelů 
působících na území daného mikroregionu. 

Jednou z takových činností byl právě projekt za bezmá-
la 5 milionů korun, který řešil pořízení nových krojů. Koordi-
nátorem projektu je MAS Hornolidečska, jejímž předsedou 
je ing. Vojtěch Ryza, který stál u zrodu této MAS a který ji 
úspěšně řídí dodnes. A když hovoříme o spolupráci, tak tady 
spolupracovaly MAS dvě. Ta druhá je ze Slovácka a působí 
právě v našem mikroregionu. Partnerem projektu byla MAS 
mikroregionu Buchlov, jejímž předsedou je Miroslav Ková-
řík. I tento předseda, mimo jiné také starosta obce Modrá, 

stál u zrodu této MAS a i on ji dodnes úspěšně řídí. Tím, kdo 
se o projekt staral na Slovácku, byla manažerka MAS, paní 
Marta Polášková. 

Tyto dvě MAS spolupracují už řádku let a je potřeba říct, že 
jim tato spolupráce jde od ruky, čehož je dokladem projekt, 
o kterém dnes mluvíme, nebo další schválený projekt, který 
pro obyvatele, ale i návštěvníky těchto regionů chystá překva-
pení v podobě pohádek a pověstí. Ale nevyzrazujme zbytečně 
mnoho.

V rámci projektu, jehož výsledek jsme si mohli prohlédnout 
na krojové promenádě ve Slovanském sále Stojanova gymná-
zia na Velehradě, byly pořízeny téměř čtyři stovky nových kro-
jů. A že to nebyl úkol lehký, tak o tom ví své např. dílna Lido-
vé tradice a řemesla Uherský Ostroh, která během jednoho 
roku všechny kroje vyrobila. Sluší se vzpomenout také dílny 
pana Hejdy z Hluku a pana Hýži z Kelče, které ke krojům 
ušily 160 párů bot. Významným dodavatelem byla také fi rma 
paní Blanářové z Brumovic, která zhotovila desítky výšivek, 
které jsme mohli na nových krojích rovněž obdivovat.

A proč to všechno? Realizace projektu spolupráce má 
dopad na celé území obou partnerských MAS – kroje budou 
využívány v obcích obou MAS při pořádání různých kulturních 
a společenských akcí, které mají na území těchto mikroregio-
nů dlouholetou tradici. A snahou je, aby tyto tradice byly ucho-
vány i po další generace.

Marta Polášková

MAS mikroregionu Buchlov, 687 08 Buchlovice, čp. 
800, mobil: +420 604 752 044, mpolaskova.os@
seznam.cz, www.buchlov.cz
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Sběrný dvůr Boršice

Provozní doba:
Středa: 15.00 – 18.00 hodin
Pátek: 15.00 – 18.00 hodin

Zpráva stavební komise 
Komise výstavby při radě obce byla zřízena na základě jed-

nání rady obce ze dne 18. 11. 2010, za účelem pomoci v pro-
jednávání stavebních a investičních záměrů a dále jako pomoc 
při řešení správy majetku obce.

Komise pracuje ve složení Josef Franta, Tomáš Frýbort, Jiří 
Tatařík, Radek Janska, Petr Výstup, Petr Gottwald.

Činnost komise se odvíjí od požadavků obce, a proto není 
řízena plánem práce a její program je zpracováván v průběhu 
jednání komise. 

Na prvním jednání dne 5. 12. se komise seznamovala s roz-
vojem a vývojem zlepšení infrastruktury obce, tzn. s výstavbou 
víceúčelového sportovního zařízení, podporou výstavby no-
vých RD, dále odkupem obecních pozemků a odkanalizová-
ním RD v ulici Podevsí.

Na druhém jednání, které se konalo 23. 1. 2011, se komi-
se zabývala odprodejem obecních pozemků, dále výstavbou 
chodníků v ulici Kyjovská a Hradišťská. Komise výstavby byla 
seznámena s projektovou dokumentací na výstavbu Bytové-
ho domu zvláštního určení Podevsí a se studií volnočasového 
sportovního centra.

Třetí jednání stavební komise se uskutečnilo 27. 2. 2011, 
kdy byla komise seznámena s podáním přihlášky na dotaci 
na akci Bezbariérový chodník ulice Kyjovská a s dalším podá-
ním přihlášky na dotaci na akci Bytový dům zvláštního urče-
ní Podevsí. Doufáme, že se podaří na některou z těchto akcí 
obdržet dotaci, abychom ještě v letošním roce mohli zahájit 
výstavbu. 

Dále byla komise seznámena s připravovanou akcí – vý-
stavbou Rybářské bašty u rybníka Halda,

kterou chce postavit místní občan Vladimír Zapletal. Komi-
se byla seznámena s pokračováním přípravy na výstavbu vol-
nočasového centra – na užším pracovním jednání dne 24. 2. 
2011 s projektantem ing. Titlem, který vypracovává projekt pro 
stavební povolení s účastí některých členů stavební komise. 
Také byl projednáván návrh na výstavbu jednoduché tribuny 
na místním hřišti, která by se měla zahájit po vydání stavební-
ho povolení.

I když v dnešní době je pro stavební komisi velmi složité 
některé otázky řešit rychle (vzhledem k tomu, že není tou roz-
hodující složkou z důvodu nedostatku pravomocí), bude se 
snažit nestranně řešit žádosti, podněty a připomínky občanů 
co nejdříve a k jejich spokojenosti.

Josef Franta, předseda stavební komise 

Sociální komise - informace pro občany

Vážení spoluobčané,
dovoluji si Vás informovat o možnostech pomoci obča-

nům v sociální tísni. Tuto pomoc poskytuje Oblastní charita 
Uherské Hradiště lidem potřebným, nacházejícím se v ne-
příznivé životní situaci.

Jsou to zejména: 
• osamělí rodiče s dětmi
• rodiny a osoby v sociální nouzi
• osoby nebo rodiny s osobami s postižením

Žadatelé o tuto pomoc mohou požádat sami nebo pro-
střednictvím obecního úřadu. Můžete se také obrátit na 
kohokoliv ze sociální komise. Rádi Vám poradíme a pomů-
žeme řešit Vaši těžkou životní situaci.

Dále je možné pobírat dávky státní sociální podpory ve 
společensky uznaných sociálních situacích, kdy stát zčás-
ti přebírá spoluzodpovědnost za vzniklou sociální situaci. 
V rámci systému státní sociální podpory je poskytován: 
přídavek na dítě, rodičovský příspěvek, sociální příplatek, 
příspěvek na bydlení, porodné, dávky pěstounské péče. 

Uvedené informace jsou pouze zjednodušené a orien-
tační. Podmínky pro přiznání dávek státní sociální podpory 
Vám v konkrétní situaci vysvětlí pracovníci úřadů práce.

Mgr. Petra Dostálová
předseda sociální komise

 Školská rada
Při Základní škole Boršice je od roku 2005 zřízena školská 

rada. Je tvořena zástupci nezletilých žáků, pedagogických 
pracovníků a zřizovatele. Funkční období rady je tři roky.

Rada se podílí na zpracování koncepce školy, schvaluje 
školní řád, pravidla pro hodnocení výsledků vzdělávání žáků, 
výroční zprávu školy, podává podněty a oznámení řediteli ško-
ly, zřizovateli, orgánům státní správy. Zasedá nejméně dvakrát 
ročně.

Naše školská rada má 6 členů. Jako zástupci rodičů jsou 
zvoleni Mgr. Petra Dostálová, Cyril Zach, zástupci pedagogů 
jsou Mgr. Lenka Janíková, Mgr. Radim Zapletal a za zřizovatele 
jsou v radě členstvím pověřeni Mgr. Pavla Zahrádková a Jiří 
Dvouletý. 

Máte-li jakékoliv dotazy, připomínky nebo podněty, jak 
zpestřit či vylepšit našim dětem školní výuku, kontaktujte čle-
ny školské rady

Ve školním roce 2011/2012 proběhnou nové volby do této 
rady. 

Mgr. Petra Dostálová

Zpětný odběr osvětlovacích 
zařízení a baterií 

na Obecním úřadě Boršice

Ve vestibulu Obecního úřadu Boršice se nachází 
od roku 2009 malá sběrná nádoba na odběr použitých 
světelných zdrojů z domácností a drobných provozo-
ven. Do této nádoby můžete zdarma ukládat všechny 
typy úsporných žárovek a zářivek do rozměru 40 cm 
délky. Klasické žárovky, halogenové žárovky a zářivky 
nad 40 cm délky je možno ukládat ve sběrném dvoře, 
v jeho provozní době. 

 
Dále se na Obecním úřadě Boršice ve vestibulu na-
chází místo zpětného odběru baterií a akumulátorů, 
kde můžete ukládat všechny druhy baterií a malé aku-
mulátory. Velké akumulátory je možno ukládat opět ve 
sběrném dvoře. 
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Z činnosti na úseku matriky a evidence obyvatel za rok 2010
Bylo vyřízeno: 
spisy úmrtí  .........................................................  17
dodatečné zápisy do matričních knih
(rozvody, změna příjmení)  ................................... 5
spisy manželství  ................................................. 11
druhopisy matričních dokladů  ............................  6
osvědčení ke sňatku s církví ................................  8
žádost o osvědčení 
o státním občanství České republiky  ................. 24
 zrušení údaje o místu trvalého pobytu pro  ........  8 občanů 

Czech point
Výpis z Trestního rejstříku  vyřízeno 131 žádostí
Výpis z Katastru nemovitostí  vyřízeno 65 žádostí
Výpis z Obchodního rejstříku  vyřízeno 40 žádostí
Výpis z Bodového systému řidičů  vyřízena 1 žádost
Výpis z Živnostenského rejstříku  vyřízeno 6 žádostí

Z činnosti na úseku podatelny
- bylo vyřízeno 199 žádostí o občanský průkaz
- sepsáno 12 protokolů o ztrátách a odcizení OP
- bylo ověřeno     697 podpisů /legalizace/
 3 641 fotokopií /vidimace/
  c e l k e m 4 338 ověření 
 
- byla vyřízena 4 povolení pro 1 hrací přístroj
- vyvěšeno a sňato 141 vyhlášek a různých podání na úřed-

ních deskách (klasické i elektronické)

K 1. 1. 2010 měla obec Boršice  2 226 obyvatel
  z toho 1 094 mužů
  1 132 žen 
 
Během roku 2010 se: - přihlásilo  37 občanů
 - odhlásilo  46 občanů
 - narodilo  16 dětí
 - zemřelo  28 občanů

K 31. 12. 2010 měla obec Boršice 2 205 občanů
  z toho 1 088 mužů
   1 117 žen

Uvnitř obce se přestěhovalo 29 občanů.
20 občanů z naší obce uzavřelo sňatek.

Průměrný věk občanů byl k 31. 12. 2010  40,81 roku
                                                z toho muži  39,08 roku
                                                        a ženy    42,50 roku

Tabulka ukazuje rozložení obyvatelstva podle věku a pohlaví. 

věk 0 - 6 7 - 18 19 - 30 31 - 40 41 - 50 51 - 60 61 -70 71 - 80 81 - 90 nad 90 celkem

muži 69 141 196 169 173 143 114 54 26 3 1088

ženy 66 125 191 149 160 143 130 100 51 2 1117

Nejen Tříkrálová sbírka 2011 Boršice 
Letošní Tříkrálová sbírka proběhla po náročném sbírkovém roce 2010, kdy naši občané přispívali v průběhu roku na řadu 

investičních akcí a na své spoluobčany. Výsledek letošní  Tříkrálové sbírky i sbírek ostatních nasvědčuje o stoupajícím zá-
jmu občanů o veřejné dění. Občané 
mají zájem fi nančně přispívat-spo-
lupodílet se na realizaci takových 
akcí v obci, které jsou zcela zřetelné, 
transparentní a viditelné. Když obča-
né vědí, že jejich peníze byly inves-
továny v obci a nebyly z obce „vyve-
deny“ jinam, tak jsou ochotni i před 
Vánocemi přispět na společné dílo 
nemalými částkami. Zcela tak tomu 
bylo při rekonstrukci kostela a nejen 
při sbírce „Poslední taška“. 

Při letošní Tříkrálové sbírce bylo 
vybráno v naší obci do celkem 11 ks 
pokladniček 65.042 Kč během jedi-
ného dopoledne. Vedení obce vy-
slovuje poděkování všem dárcům 
a pořadatelům této tradiční sbírky. 
Letošní sbírku si můžete porovnat se 
sbírkami v minulých letech v přilože-
né tabulce.

Rok 2008 2009 2010 2011
Kč 51.834 50.699 62.490 65.042

Ing. Roman Jílek, váš starosta
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Sčítání lidu 2011
Provedení Sčítání lidu, domů a bytů 2011 upravuje zákon 

č. 296/2009 Sb. o sčítání lidu, domů a bytů v roce 2011. Po 
deseti letech se tedy budou znovu sčítat lidé a domy/byty, sčí-
tání je ze zákona povinné pro všechny občany ČR, neúčast při 
sčítání či navádění někoho k neúčasti může být považováno 
za přestupek. Buďte tedy prosím pozorní ke všem  zveřejňo-
vaným informacím k tomuto tématu, obecní úřad se vám bude 
snažit být maximálně nápomocný.

Výběrové řízení na roznášku a sběr formulářů vyhrá-
la celostátně Česká pošta. Zástupcem České pošty bude 
tzv. sčítací komisař. Každý občan nejprve obdrží do své 
schránky informační letáček ke sčítání lidu, a to v termínu 
od 26. února do 6. března 2011. Centrální infolinka, kam 
se můžete obracet se svými dotazy, má číslo: 274 057 777. 
Od 7. března pak začnou sčítací komisaři navštěvovat domác-
nosti a roznášet sčítací formuláře. Roznáška skončí 25. března 
a právě půlnoc z 25. března na 26. března je tzv. rozhodným 
okamžikem. To znamená, že informace, které do formulářů 
vepíšete, musí být platné právě k tomuto okamžiku. Sčítací 
formuláře by měly mít již předvyplněné vaše iniciály, takže se 
můžete věnovat pouze pravdivým odpovědím na položené 
otázky.

Každý občan obdrží zelený SČÍTACÍ LIST OSOBY. Majitelé 
a uživatelé bytů pak obdrží ještě žlutý BYTOVÝ LIST, vlastníci 
či správci domů dostanou navíc oranžový DOMOVNÍ LIST. Pro 
pochopení toho, co každý z vás tedy bude vyplňovat, uvádí-
me názorné příklady:
1.  Jsme 4členná rodina (vč. dětí), bydlíme ve svém rodin-

ném domku, všichni zde máme trvalé bydliště:  
 bude vám doručen 4x zelený sčítací list osoby, 1x žlutý 

bytový list a 1x oranžový domovní list.
2.  Jsme 2členná rodina, bydlíme ve svém rodinném domku, 

všichni zde máme trvalé bydliště a trvalé bydliště u nás 
mají ještě 2 naše dospělé děti, které s námi již nebydlí:

 obdržíte i tak 4x zelený sčítací list osoby, 1x žlutý 
bytový list a 1x oranžový domovní list (vaše děti si 
musejí své sčítací listy u vás vyzvednout).

3.  Jsem sám a bydlím v bytovém domě, který mi nepatří: 
očekávejte tedy 1x zelený sčítací list osoby a 1x žlutý 
bytový list.
V případě, že kterýkoliv list ztratíte či ze záhadných důvodů 

neobdržíte, obraťte se prosím na sčítacího komisaře, příp. na 
pobočku České pošty. Obecní úřad sice bude mít náhradní 
sčítací listy k dispozici, ale až začátkem dubna 2011, dříve ne.

Sběr vyplněných formulářů bude probíhat v termínu od 
26. března do 14. dubna 2011.

Odevzdat je bude možné několika způsoby:

-  počkat, až k vám dorazí sčítací komisař, a předat mu je 
osobně,

-  spolu s přiloženou obálkou odeslat bezplatně klasickou 
poštou na adresu Českého statistického úřadu (P.O.
BOX), která bude v pokynech uvedena,

-  můžete vyplnit formulář elektronicky přes internet, adresa 
bude opět uvedena v pokynech,

-  odevzdat na pobočce České pošty v Boršicích.

Obecní úřad je vám povinen, pokud mu to místní podmín-
ky dovolují, umožnit elektronické vyplnění formuláře v prosto-
rách obecního úřadu.

V Boršicích na obecním úřadě takový vyhrazený počítač 
existuje, nicméně dostupný může být opravdu jen v úředních 

dnech a hodinách. Pokud bude některý z občanů tuto pomoc 
potřebovat, může se na nás s důvěrou obrátit.

Sčítacími komisaři pro Boršice budou pracovnice České 
pošty: paní Miriam Cukrová, Dagmar Bodzíková a Barbora 
Vandová.

Upozorňujeme, že se některé informace mohou ještě s vý-
vojem času měnit. Nicméně jsme čerpali z propozic, které 
nám byly počátkem února doručeny. Zatímco vy si dnes čtete 
tento zpravodaj, zřejmě se již rozběhla informační kampaň ke 
sčítání lidu.

Věříme, že se všichni občané tohoto sčítání lidu zúčastní, 
vaši účast lze považovat za občanskou povinnost.

     

Základní termíny sčítání lidu
26. února 2011 Začíná fungovat call centrum pro veřej-

nost, na bezplatnou linku 800 87 97 02 se mohou lidé obracet 
s dotazy a nejasnostmi ohledně sčítání každý den od 8:00 do 
22:00. 

Sčítací komisaři začnou zároveň roznášet domácnostem 
do schránek informační letáky o blížícím se sčítání. Zároveň 
s letákem vhodí komisař do schránky lísteček s návrhem 
termínu, kdy do dané domácnosti přinese sčítací formuláře. 
Každá domácnost najde ve schránce letáček nejpozději 6. 
března.

7. března 2011   Sčítací komisaři začínají navštěvovat do-
mácnosti a roznášet formuláře. Každý občan dostane zelený 
SČÍTACÍ LIST OSOBY. Majitelé a uživatelé bytů dostanou navíc 
žlutý BYTOVÝ LIST a majitelé či správci domů ještě oranžový 
DOMOVNÍ LIST. Roznáška formulářů končí 25. března 2011.

25./26. března 2011  Půlnoc z 25. na 26. března je tzv. 
rozhodným okamžikem sčítání. Informace do sčítacích for-
mulářů se vyplňují podle skutečnosti platné v tento rozhodný 
okamžik. 

Příklad: Pokud se miminko narodilo dvě hodiny po půl-
noci, tak ještě nebylo v rozhodný okamžik na světě a do 
sčítání se nepočítá. Pokud se ale narodilo hodinu před 
půlnocí, tak bylo v rozhodný okamžik mezi námi a je třeba 
tuto radostnou novinu do sčítání uvést.  

26. března 2011   V tento den je možné začít odevzdávat 
vyplněné sčítací formuláře. Existují tři základní cesty:
• Internet 
• Předání sčítacímu komisaři 
• Odeslání poštou v obálce nebo odevzdání na kterékoliv 

poště

14. dubna 2011     Do tohoto dne mají všichni podle záko-
na odevzdat formuláře – ať už je budou odesílat přes internet, 
poštou v obálce nebo osobně předávat sčítacímu komisaři.

20. dubna 2011   Končí činnost call centra s bezplatnou 
linkou 800 87 97 02. Dále bude k dispozici pro informace 
o sčítání lidu číslo Českého statistického úřadu 274 057 777, 
které je v provozu v úředních dnech. Stále bude také fungovat 
informační e-mail info@scitani.cz.
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Čas plyne jako voda, a tak je tomu už rok, co se v Boršicích uskutečnil poprvé farní ples. Díky tomu, že se těšil velké oblibě, 
nikoho z pořadatelů, a že jich bylo, ani nenapadlo se do toho nepustit znovu. Letos ještě s více lidmi v sále a současně také ve 
větším stylu. Aby se vše přichystané stihlo zazpívat, zahrát, odtančit, začínalo se již v sedm hodin a nikdo se nenudil až do rána.

V čele všech stál farář Anton Kasan, který si přizval na pomoc k moderování slovenské posily. Bratra Mariána Kasana a faráře 
Marka Poláčika. Program byl prokládán vystoupeními, od nejmenších až po ty nejstarší. Farní mládež sehrála scénku o využití 

moderní technologie při zpovědi. Starší zahráli, co se v obci událo za 
poslední rok. A protože místní farář pochází ze Slovenska, celý večer 
byl věnován také česko-slovenskému přátelství.

„Hlavně mi jde o sbližování lidí mezi sebou a podporu manželských 
párů, aby se staly vzory pro mladší,“ prozradil Kasan. Nikdo domů ne-
odešel v sobotu. Po půlnočním zamyšlení a několika ploužácích večer 
ještě pokračoval. Následovalo losování tomboly, v níž vyhrál každý. 
Došlo také k předání nových „kostelních zvonů v novoduru“ a na po-
slední soutěžní zpívání, kterého se zúčastnila známá Boršičanka tetka 
Kučíková v doprovodu dvaadevadesátiletého strýčka Franty.

„Na půlnoc jsme připravili po tom všem veselí duchovní zamyšlení. 
Letošní motto bylo: Já jsem s Vámi. Ano, každou vteřinu, každou hodi-
nu, každý den je Bůh s námi. Dokud to člověk odmítá a nezkusí to na 
sobě pocítit nebo to sám neprožívá, je velmi těžké tato slova pochopit. 
Není potřeba se ničeho bát, stačí, aby se lidé setkávali a udržovali 

vzájemné přátelství,“ vyjadřuje Kasan nepochopitelné tajemství víry.
Organizace po celý večer nevázla a důkazem dobře zvládnuté akce je i tato informace: řízky na večeři pro sedm set lidí byly 

rozneseny za rekordních patnáct minut.  Pavel Princ

Buďme hrdi na svoji národnost!
Letošní sčítání lidu nám všem dává jedinečnou příležitost veřejně se přihlásit ke svému původu. Jsme řádní občané České 

republiky, o tom není sporu, ale naším domovem je země často opomíjená, přece Morava. Země moravská je bohatá kulturně 
i historicky. Máme být na co hrdi. V současnosti si řada nás starších, ale i z řad mládeže častěji uvědomuje, kam patříme kulturou 
i historií. No přece na Moravu. Nebo Slovácko není součástí země moravské? Býti Moravany není nic špatného. Přihlásit se k Mo-
ravě znamená jen a pouze ztotožnit se se svojí identitou a uvědomit si, že Moravané vytvořili první slovanský státní útvar v Evropě. 
Na jeho území působili zakladatelé slovanské duchovní kultury, věrozvěstové Cyril a Metoděj, kteří již tehdy položili základ našeho 
dnešního státu. Moravané nikoliv mečem, ale vírou, svou moudrostí, pracovitostí a bohatou kulturou šířili svůj věhlas nejen po 
Evropě, ale i po celém světě. Velkou zásluhu na tom měli učitel národů Jan Ámos Komenský, Alfons Mucha, Leoš Janáček a mno-
ho dalších moravských osobností. Podle statistických údajů se v roce 1991 při sčítání obyvatelstva v České republice přihlásilo 
k moravské národnosti 1 362 313 obyvatel ČR. Bylo to poprvé, kdy byla moravská národnost brána jako údaj pro statistiku státu. 
V předcházejícím období trvání československého státu nebylo k moravské a také ke slezské národnosti přihlíženo. Moravané 
a Slezané byli vždy započítáváni mezi Čechy. Tento systém vznikl za tzv. první republiky jako ochrana proti tehdy rozpínajícímu 
se Německu. V dnešní době není žádný důvod, proč bychom se neměli k moravské národnosti přihlásit. Nezapomeňme na svůj 
původ a přihlasme se k odkazu svých předků. Na závěr pár slov k Listině základních práv a svobod. Zde se v odstavci 2 článku 
3 uvádí: „Každý má právo svobodně rozhodovat o své národnosti.“ občan K. H.

Farní ples přilákal sedm set lidí 
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V letošním roce se rodičovský ples neuskutečnil, jak bývalo tradicí, na svatého Valentýna, ale již o týden dříve, a to 5. 2. 2011. 
Stejná zůstala hudba, která nám hrála k poslechu i tanci - skupina VHS Nedakonice. Čtyři měsíce usilovné práce se nám vyplati-
ly, protože jsme vše odtančili podle plánu. Jako první jsme tančili polonézu, kterou nás naučila paní Helena Veselá, pokračovali 
jsme lidovými tanci, za jejichž zvládnutí vděčíme slečně Pavlíně Veverkové, a na závěr jsme tančili latinskoamerické tance, které 
nás naučila slečna Lenka Veverková a Ludmila Tomášů. Zpestřením letošního rodičovského plesu bylo půlnoční překvapení, 
ve kterém jsme tančili polonézu s bývalými žáky školy. Tento večer jsme si všichni užili a doufáme, že se naše vystoupení lidem 
líbilo. Chtěli bychom poděkovat všem, kteří se přišli na naše vystoupení podívat, a samozřejmě také našim učitelkám tance. 

Kateřina Cukrová

RODIČOVSKÝ PLES
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Byla zima mezi nama, ale už je za horama...
Díky několika obětavým lidem jsme mohli tuto zimu zažít zase něco nového. Pro naše rodiče či prarodiče nebyla dřív kluziště 

ničím výjimečným, ale troufám si říct, že naše děti kluziště v Boršicích ještě nezažily. 
Navzdory proměnlivosti počasí se několik nadšených členů kulturní komise, hasičského sboru a boršické scholy pustilo do 

vytvoření kluziště v areálu letního kina. Místo pro kluziště jako stvořené – přímo před okny místní mateřské školky a základní 
školy. 

Zpočátku to byl boj s větrnými mlýny. Počasí tomuto dílu moc nepřálo – buď napadl do tuhnoucí vody sníh, nebo přišla 
obleva, ale nakonec se vše v dobré obrátilo! Organizátoři se nenechali odradit, a tak jsme mohli v průběhu zimních prázdnin 
a prvního týdne v lednu vyrazit bruslit. Led byl denně odmetený a každý druhý den se večer nastříkala nová vrstva ledu, plocha 
byla každý večer osvícená do 21 hodin.

Na kluzišti bylo živo... možnosti zabruslit si přímo v obci využilo několik desítek dětí, ale i dospělých. Na kluzišti si hrály děti 
z mateřské školky, ale i děti ze základní školy vyměnily vyučování ve školních lavicích za hodiny bruslení. 

Bylo zajímavé sledovat, jak ledová plocha vždy ožila s posledním zvoněním ve škole. Děti si buď nosily brusle již v batozích 
nebo se přišly na led jen vydovádět! Někteří z nás přišli i k několika modřinám, ale smíchu a radosti bylo mnohokrát víc! Orga-
nizátorům patří velký dík za hodiny práce a hlavně za nápad a chuť udělat něco pro naše děti!!!  -mar-

Led ve svých proměnách je umělecké dílo...
pokud ovšem neovládne lidská srdce.
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Co se Vám v naší obci líbí?

---------------------------------------------------------------------------------------

---------------------------------------------------------------------------------------

Co Vám v naší obci chybí? 

---------------------------------------------------------------------------------------

---------------------------------------------------------------------------------------
Co by se mělo v naší obci přednostně zlepšit nebo změnit?

---------------------------------------------------------------------------------------

---------------------------------------------------------------------------------------

Poskytuje Vám obecní úřad dostatek služeb a informací?
Které další služby od něj očekáváte?

---------------------------------------------------------------------------------------
Který problém (problémy), doposud neřešený, je podle Vás 
důležitý, neodkladný?

---------------------------------------------------------------------------------------

---------------------------------------------------------------------------------------

Další Vaše připomínky a náměty pro vedení obce:

---------------------------------------------------------------------------------------

---------------------------------------------------------------------------------------

---------------------------------------------------------------------  ZDE ODSTŘIHNOUT   -----------------------------------------------------------------------------

* ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA *

Anketní lístek vhoďte do schránky, která je umístěna na nové budově obecního úřadu.

* ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA *

KARNEVAL PRO DĚTI
Jako každý rok se sešly děti všech věkových kategorií 

v kulturním domě v maskách, aby si za doprovodu Kanonýrů 
zatančily a zasoutěžily i spolu se svými rodiči a prarodiči.

Sešlo se zde asi 90 dětských masek a podpořit v maskách 
je přišli i někteří rodiče. Ti se také aktivně zapojovali do sou-
těží a tance. Za své snažení výherci dostali sladkou odměnu.

Doufáme, že se všichni dobře bavili a příští rok se zase 
sejdou v tak hojném počtu.

Těší se na Vás SR   

Sdružení rodičů při ZŠ a MŠ v Boršicích Vás zve na další

VELIKONOČNÍ
JARMARK

Kdy:  9. 4. 2011 ve 12 hodin
Kde: v areálu letního kina /v případě nepříznivého počasí 

v KD/
Těšit se můžete na:

- ukázky prací žáků MŠ a ZŠ
- ukázky lidových řemesel
- výtvarné dílničky pro děti

- stánky s ochutnávkou specialit

V programu od 13 hodin vystoupí: 
- děti z mateřské školky
 - FS Pentlička a Pentla

 - CM Pentla
 - boršická schola

Pro všechny děti je připravena velikonoční nadílka!
Srdečně zvou pořadatelé.
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Březen – měsíc čtenářů v Místní knihovně Boršice

---------------------------------------------------------------------  ZDE ODSTŘIHNOUT   -----------------------------------------------------------------------------

* ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA *

* ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA *

 Vyhlášení soutěže pro školou povinné  

ČTENÁŘ ROKU 2011
Cílem této aktivity je posilovat společenský význam a prestiž četby a ocenit ty, kteří služby 

Místní knihovny Boršice nejvíce využívají.
Základním kritériem pro výběr „Čtenáře roku 2011“ je počet vypůjčených knih, který je vykázán ve výpůjč-

ním systému, počet návštěv knihovny, zapojení čtenáře do aktivit knihovny a vztah čtenáře ke knihovně.
Sledované období - březen 2011 až prosinec 2011.
Čtenářům, kteří se umístí na prvních třech místech, budou slavnostně předány ceny.

Škola naruby      Čtenářský deníček pro děti a rodiče 
Projekt byl zahájen v lednu tohoto roku s předškoláky v mateřské škole a s dětmi první třídy v Základní škole Boršice. V břez-

nu se připojily děti z mateřských škol Stříbrnice a Medlovice.
Konečné vyhodnocení a vyhlášení nejlepších „čtecích rodin“ proběhne v červnu.

  Akce Českého rozhlasu Brno     Řekni mi, co čteš 
Tradiční soutěž Českého rozhlasu, který od 28. února každý všední den až do 

1. dubna ve svém vysílání a na svých stránkách uvede namluvené ukázky z knih. Úko-
lem posluchačů bude poznat, ze které knihy ukázka pochází. Pro výherce soutěže 
jsou připraveny pěkné knižní ceny, CD, DVD a především televizor Sony a poukázka 
na letní dovolenou. Přesné informace o tom, jak vyhrát, můžete najít na letácích a pla-
kátech v naší knihovně.

Současně bude probíhat  
„KNIHOVNICKÁ 

AMNESTIE“,
během které mohou 
čtenáři bez uložení 
jakýchkoliv sankcí 

vrátit vypůjčené knihy 
a časopisy, 

jejichž výpůjční doba 
již dávno uběhla.
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Vážení spoluobčané, 

možná nevíte, že v Boršicích je velmi úspěšný spolek, který si říká STO-
PROUNŠTÍ VINAŘI.

Vznikl před šesti lety. Skupina chlapů, kteří mají vinohrad v části obce Sto-
prouny, se domluvila, že založí spolek pěstitelů vinné révy. Jako hlavní úkol si 
stanovili vyrábět dobrá vína, navzájem si předávat z pěstování a výroby tohoto 
lahodného moku svoje zkušenosti a taky se při tom dobře pobavit. 

První dva roky se scházeli jen občas. Postupem času se stabilizovala členská 
základna, dnes čítá 15 vinařů. Zvolili si svého předsedu, Jaromíra Hlaváčka – Jarečka, který je hlavním iniciátorem všech akcí. 
Spolek dostal určitý řád, pravidelnost a chlapi začali brát svou činnost velmi, velmi vážně.  

Od jara do podzimu se starají za vydatné pomoci nás, manželek, každý o ten svůj vinohrad. Není to lehká práce, ne nadarmo 
se říká, kdo se chce nadělat, ať si pořídí vinohrad. Musíte: rýt, okopávat, stříhat, vázat, zalamovat, kontrolovat, stříkat, plašit špač-
ky a tak dále a tak dále. Kdo to zná, tomu nemusím nic povídat, prostě práce na celé jaro, léto a podzim. Někdy nám přerůstá přes 
hlavu, nejraději bychom toho nechali, ale v tom Stoprouně je tak krásně a takový klid! Celé Boršice Vám leží u nohou, v dálce 
na obzoru Buchlov s Barborkou. Budete-li mít někdy volné odpoledne, udělejte si tam procházku a určitě mně dáte za pravdu. 
Motyku ale raději nechejte doma.  

V zimních měsících, když už je vínečko v demižónech, práce nekončí, ba teprve začíná ta druhá, nejdůležitější část. Je to 
práce jenom pro chlapy. 

Každých 14 dnů se scházejí na tzv. Sirkovej komisi, pokaždé v jiném sklepě. Tady hodnotí svoje výrobky, degustují, diskutují 
a nevím co ještě. My manželky tam nemáme přístup. Víme jen, že to musí být náročné, vždyť chodí domů unavení a vyčerpaní, 
někdy až nad ránem. 

V loňském roce poprvé chlapi uspořádali ve sklepě i něco pro nás, pod názvem: Dámská jízda aneb Co ti chlapi v tom sklepě 
pořád dělají. Připravili pro nás občerstvení a vzorečky vín, které jsme musely hodnotit a známkovat. Myslím, že jsme se tohoto 
úkolu zhostily se ctí. Důkazem toho jsou medaile, které jsme dostaly. Určitě taky naši muži chtěli, abychom konečně pochopily, 
že koštovat víno není jednoduché, ba je to velmi složité a odpovědné. Chtěli, abychom jim v tom nebránily, nebrblaly, ze všech 
sil je podporovaly a chápaly. Ale to my přece dávno děláme a vůbec jim nemáme za zlé, že jsou celé noci pryč, každý má své 
záliby, no ne? 

K dobrému vínu patří písnička. Aby tu svoji nelehkou činnost, vždyť hodnotí najednou třeba i 80 vzorků, vůbec vydrželi, spo-
lečně si při harmonice a ozembuchu zazpívají. 

A protože jim to opravdu jde a navíc je to velmi baví, dostali nápad založit pěvecký mužský sbor. První vystoupení tohoto sboru 
jste mohli slyšet na loňských hodech, další na boršickém jarmarku.

Stoprounští vinaři
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Stoprounští vinaři se taky podílejí na mnoha společenských akcích spolu se svazem zahrádkářů, např. svěcení vína, košt 
Svatomartinského vína, velikonoční košt vína apod. 

Nejenom prací živ je člověk, musí se taky pobavit, aby načerpal nové síly. Jedenkrát za rok v letních měsících si uspořádáme 
všichni společně Stoprounské slavnosti.  

Chlapi udělají zabijačku, my manželky připravíme další pochoutky, všechno zapíjíme skvělým vínečkem, které jsme si sami 
vyrobili, povídáme, zpíváme a radujeme se při táboráku až do rána. 

Nechybí ani procházka mezi našimi krásnými vinohrady. O tom, že máme všichni smysl pro humor, je i následující písnička, 
kterou si společně zazpíváme.

Jarmila Frantová

Sirková komise 
aneb 

ze života Stoprounského vinaře

 Ti Stoprounští vinaři, když se jim rok vydaří,
/:dobrá vína dělají, při práci si zpívají.:/

 Společně je hodnotí, strašně se s tím lopotí,
 /:vždyť to není jenom tak, to vínečko koštovat.:/

 Všechny vzorky chutnají, barvu, vůni zkoumají
 /:pak je taky známkují, jak jsou dobrá, určují.:/

 Tak například Chardonnay ve vůni je ohromné
 /:chuť má plnou, lahodnou barvu, pěkně jiskrnou.:/ 

 Frankovka jak rudý květ, radost na ni pohledět,  
 /:ale pozor, Zdeňku, má trochu octěnku.:/ 

 Milerka je kulatá, ve vůni je bohatá,
 /:tu kdyby jsi na košt dal, určitě bys zlatou bral.:/

 Tento Veltlín zelený, ten je nepovedený,
 /:smrdí sírou jako ras, kdo ho dělal, vem ho ďas.:/

 Teď tu máme vzoreček, co přinesl Jareček,
/:vidět, že je odborník, na vínečko přeborník.:/ 

 André, Zweigel, Vavřinec, ty koštujem na konec,
 /:už jsme trošku znavení, nedivte se, vážení.:/ 

 No a teď to vidíte, je to velmi složité,   
 /:sedět a pít do noci, nemůžem jim pomoci.:/      

 
 Rádi to však dělají, celý večer bumbají,

 /:pak nad ránem tatíci vracejí se s opicí.:/         
 

 Co dělají manželky, nejsou žádné chuděrky.      
 /:Mají přece souseda, je to velký nezbeda.:/           

 
 Ten vínečko nepije, s žádnou ženou nežije,

 /:přijde večer na chvilku, zahřeje jim postýlku.:/ 
       

 Chlapi mají zas dnes slet, přijď na chvilku posedět,
 /:přijdi večer, Toníčku, dám Ti sladkou hubičku.:/ 

      
 Nechť si muži koštují, ženy se zas milují,

 tak to přece musí být, aspoň bude doma klid.
 Tak to skvěle funguje, každý se po svém raduje.
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Vážení přátelé,
rok se s rokem sešel a já bych Vás rád seznámil s činnos-

tí ZO ČZS v Boršicích. Během uplynulého roku jsme se opět 
podíleli na organizaci a přípravě některých kulturně-společen-
ských akcí. Zde je krátké ohlédnutí:

11. 2. 2010 se konala Výroční členská schůze, na níž bylo 
jako tradičně zhodnoceno působení a hospodaření základní 
organizace, zároveň jsme měli možnost ochutnat vzorky při-
nesených vín a pálenek a v klidné atmosféře zhodnotit uply-
nulý ročník, ing. Tománek nás obohatil krátkou zprávou o no-
vých trendech v oblasti pěstování ovoce.

28. 3. 2010 se uskutečnila degustace k výstavě vín. Ve 22 
komisích hodnotilo 88 degustátorů předložené vzorky. Zde 
chci hlavně potvrdit trend, který jsme si vytyčili v předcháze-
jících letech, a to zapojit co nejvíce mladou generaci, což se 
nám v roce 2010 podařilo. Naším dlouhodobým cílem je ob-
sazovat všechna čtvrtá místa komisí mladými či začínajícími 
vinaři z Boršic tak, aby získávali zkušenosti a mohli rozvíjet své 
degustátorské dovednosti. 

4. 4. 2010 - 45. velikonoční výstava vín v Boršicích. Vy-
staveno bylo 974 vzorků. Navštívilo ji 690 milovníků vína. Vše 
proběhlo tradičně s velkým nasazením organizátorů, vystou-
pila cimbálová muzika Pentla a již poněkolikáté bylo možné 
ochutnat zabijačkové a zvěřinové speciality pana Peprny.

18. 4. 2010 - zájezd do Golsu (Rakousko). Tentokrát jsme 
se rozjeli navštívit Den otevřených sklepů v rakouské obci 
Gols nedaleko Neusiedlerského jezera, je to oblast, kde se 
vyrábí většinou přírodně sladká vína. Na cestu se vydala spo-
lečnost 50 vinařů z Boršic a okolních vesnic, během jízdy nás 
ing. Tománek seznámil s historií pěstování révy v Rakousku 
a detailněji i v oblasti Burgenland, kde se Gols nachází. Po 

příjezdu do Golsu nás čekala nabídka více než 80 otevřených 
vinných sklepů či dvorů s nepřebernou paletou různých vzor-
ků vín, která jsme mohli libovolně ochutnávat. Během celého 
dne nás provázelo slunečné počasí a vzhledem k velmi klad-
ným ohlasům jsme se už tehdy zavázali, že akci zopakujeme 
za rok znovu. Bohužel termín akce v Golsu se kryje s termí-
nem degustace naší výstavy, a proto tento zájezd letos neu-
skutečníme. 

11. 9. a 12. 9. 2010 - Slavnosti vína v Uherském Hradiš-
ti. Členové organizace zajišťovali obsluhu při prezentaci naší 
obce ve stánku s vínem, burčákem a drobným občerstvením. 
Zúčastnili jsme se též výstavy vín, která probíhala souběžně 
se slavnostmi.  

12. 11. 2010 - Svatomartinské chutnání vína. Když jsme 
v roce 2009 založili novou tradici a viděli jsme zájem návštěv-
níků, rozhodli jsme se v této tradici pokračovat. Jakkoliv byl 
rok 2010 pro vinaře těžkou zkouškou, tradice Svatomartinské-
ho chutnání přilákala do kulturního domu 100 návštěvníků, 
kteří měli možnost ochutnat 110 vzorků mladých vín. Byla to 
příležitost poprvé v takovém měřítku ochutnat mladá vína, po-
rovnat technologie zpracování a sdílet své zkušenosti. Během 
večera nám k prohloubení zážitku přišla zahrát cimbálová mu-
zika Pentla.

27. 12. 2010 - 10. ročník Svěcení vína. Víno posvětil a pří-
pitek pronesl otec Anton Kasan. Přineseno bylo 130 vzorků 
a zúčastnilo se asi 100 lidí. Jubilejní ročník probíhal v komorní 
atmosféře, kterou podpořil svou přítomností otec Anton. Při 
příležitosti svěcení vína je tradicí, že členové ČZS, kteří se do-
žívají životního jubilea, obdrží věcný dar, a právě letos jsme tak 
mohli pogratulovat našemu dlouholetému jednateli základní 
organizace panu Zdeňku Buchtíkovi, který v tomto roce oslavil 
šedesát let života.

Během roku přispěla ZO ČZS vínem na některé akce po-
řádané obcí či jinými zájmovými sdruženími. Byly to: Den Bor-
šic, Slavnosti vína v Uherském Hradišti, boršické hody, Ples 
sportovců, Farní ples, Krojový ples, Rodičovský ples. Mimo 
organizaci výstavy vín zajišťují členové výboru sběr vzorků pro 
dalších 38 místních a oblastních výstav vín v širokém okolí. 

Na tomto místě chci poděkovat všem boršickým vinařům, 
kteří nám pomáhají při organizaci našich akcí, nebo přispívají 
svými vzorky k reprezentaci obce a naší organizace. Bez Vaší 
angažovanosti a spolupráce bychom se skutečně neobešli.

Novinkou, kterou jsme pro naše členy i pro širokou veřej-
nost připravili ve spolupráci s vedením obce, je zveřejňování 
výsledků výstav vín u nás i v okolních vesnicích na interne-
tových stránkách obce Boršice v sekci zájmová sdružení – 
Český zahrádkářský svaz. Tento projekt má za úkol archivovat 
výsledky výstav jak z Boršic, tak i z okolních vesnic a měst 
na jednom místě a slouží k jednodušší komunikaci výsledků 
a získávání informací o jednotlivých výstavách.

Zpráva o činnosti Českého zahrádkářského svazu za rok 2010
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 Co nás čeká v roce 2011?
Již 12. 3. 2011 proběhne výroční členská schůze, kde po zhodnocení hospodaření a stanovení úkolů na další období bude 

možnost ochutnávky přinesených vzorků vín a pálenek. Zváni jsou všichni členové, bývalí členové a samozřejmě i noví zájemci 
o členství ve svazu zahrádkářů.

17. 4. 2011 proběhne degustáž na výstavu vín – zde opět apeluji na mladé a začínající vinaře, počítáme s nimi do hodnotících 
komisí. 24. 4. 2011 se pak uskuteční samotná Velikonoční výstava vín. 

Během následujícího období připravujeme zájezd do Salonu vín ve Valticích a pouť pro dříve narozené na některé z morav-
ských poutních míst. Na začátku září pak plánujeme putování po boršických vinicích se zaměřením na rozlišování jednotlivých 
odrůd révy dle ampelografi ckých znaků. Termíny a detailní informace budou včas zveřejněny. Dále pak proběhnou už tradiční 
akce Svatomartinské chutnání vín 11. 11. 2011 a Svěcení vína 27. 12. 2011.

Závěrem mně dovolte poděkovat vedení obce za podporu a výbornou spolupráci, všem vinařům a zahrádkářům za jejich 
každodenní práci na zvelebování svého okolí a udržování tradic zahrádkaření na Slovácku a v neposlední řadě též mým kole-
gům – členům výboru základní organizace – za aktivitu, nadšení a nasazení, se kterým přistupují ke všem úkolům a činnostem 
spojeným s organizací našich akcí a zajišťováním sběru a distribuce vzorků na jednotlivé výstavy.

Libor Vranka, předseda ZO ČZS 

Blahopřání
Dne 9.  2.  2011 oslavila Ludmila Pilušová 60. naro-

zeniny.
Toto významné jubileum nám dává příležitost, aby-

chom paní Pilušové nejen pogratulovali, ale také přede-
vším poděkovali za dlouholeté vedení FS Pentla.

Manželé Pilušovi byli přizváni do Boršic v roce 1987, 
aby vypomohli s pořádáním císařských hodů. Jako dlou-
holetí tanečníci Doliny ze Starého Města měli plno zku-
šeností a své taneční umění začali předávat i mládeži 
v Boršicích. Z hodových zkoušek vznikl Folklorní soubor 
Pentla, který od té doby urazil dalekou cestu a dostal se 
do povědomí folklorního světa.

Velkou zásluhu na tom, že FS Pentla pravidelně vy-
stupuje na významných folklorních festivalech nejen 
v ČR, ale i v zahraničí, mají právě manželé Pilušovi.

Paní Pilušová, jako naše krojová expertka, vždy dbá 
na to, abychom naše kroje měli v pořádku, na vystoupe-
ní byli vzorně upraveni a po vystoupení se řádně sbalili. 
Přes 20 let se paní Pilušová snaží naučit tanečníky i mu-
zikanty, jak se starat o kroj, jak ho správně poskládat, 
vyprat nebo vyžehlit.  A že jich za tu dobu byla pěkná 
řádka, by Vám mohla říct sama.

Nejen za to, ale i za všechno ostatní bychom tímto 
paní Ludmile Pilušové chtěli poděkovat a k jejímu vý-
znamnému výročí popřát hlavně hodně zdraví, rodinné 
pohody, stále tolik vitality a pevné nervy nejen při našich 
zkouškách, zájezdech a vystoupeních.

Děkujeme a gratulujeme.                           FS PENTLA

Boršičtí piškvorkáři bronzoví
GRATULUJEME!

Pětičlenné chlapecké družstvo Nebreč Střední školy 
průmyslové, hotelové a zdravotnické v Uherském Hradi-
šti ve složení Robin Tomášů, Lukáš Brzica, Erik Pfeffer, 
Jan Jurásek (Ostrožská Nová Ves) a Dominik Pfeffer se 
v prosinci minulého roku zúčastnilo celostátního pišk-
vorkového klání na půdě brněnského Gymnázia Matyá-
še Lercha a po tuhých bojích obsadilo výborné třetí mís-
to. Republikového fi nále středoškoláků v Brně se celkem 
zúčastnilo čtyřiadvacet týmů po pěti hráčích.
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Agility v Boršicích a soutěžní sezona 2010
Agility se v Boršicích trénovalo více 

než deset let. V roce 2010 jsme tréno-
vali jen do první poloviny roku. V této 
době probíhaly tréninky každou sobotu 
odpoledne a účastnilo se jich šest členů 
z Boršic, Stříbrnic, Ježova a Uherského 
Hradiště. Poté jsme byli nuceni opustit 
cvičiště u Sovína a tím v Boršicích agility 
bohužel skončilo. Nové cvičiště je pro 
výcvik agility nevhodné. Někteří boršičtí 
agiliťáci to ale nevzdali a jezdíme teď tré-
novat do Zlechova a Čebína.

Rok 2010 byl, co se týká agility zá-
vodů, asi nejúspěšnější. Kromě závodů 
jsme se zúčastnili i několika seminářů ve 
výcvikovém středisku Amonra v Čebíně 
a nebyla jsem jediný člověk z Boršic, 
který na semináři trénoval. Jednoho se-
mináře se zúčastnila i Verča Cukrová se 
svým psem Oskarem. 

Začala bych závody s názvem Če-
bínský král, které se konaly v dubnu 
v Čebíně. Tato akce byla zpestřena roz-
hodčím z Velké Británie, který v České 
republice posuzoval poprvé a vnesl do 
parkurů kus anglického stylu. Tohoto zá-
vodu jsem se účastnila s oběma svými 
psy a s Henrym jsme skončili na krás-
ném druhém místě.

V květnu jako již tradičně pořádali 
členové agility klubu Lysá nad Labem 
mistrovství německých ovčáků v agility. 
Po loňském vítězství jsme letos s mojí 
ovčandou Sárou získaly v nejrychlejším 
čase, ale s jednou chybou stříbro.

V květnu a červnu jsme se vydali 
bojovat o místo v české reprezentaci 
na Mistrovství světa kříženců a psů bez 
průkazu původu (IMCA). Kvalifi kační zá-
vody měly dvě kola. První kolo se konalo 
v Nučicích a pan rozhodčí z Ruska nás 

na svých parkurech opravdu nešetřil 
a přesvědčil mě, že na závody do Ruska 
určitě nikdy nepojedu. Druhé kolo jsme 
strávili v Praze-Kyjích. Tady už to bylo 
klidnější, podařilo se nám několik pěk-
ných běhů a stejně jako loni jsme byli 
všichni tři (já, Henry i Sarča) nominováni 
na mistrovství světa.

Další velmi povedenou akcí bylo Mis-
trovství Slovenské republiky kříženců 
a psů bez průkazu původu v Nitře. Opět 
jsem závodila s oběma psy a úspěch 

na sebe nenechal čekat. Sarča se sta-
la mistrem Slovenské republiky a Henry 
vicemistrem.

Po velkém úspěchu v Nitře uběhly tři 
týdny a odjížděli jsme na IMCA do Švý-
carska. Mistrovství se konalo v městeč-
ku Fraschels, kde pro tuto akci byla při-
pravena krásná hala, využívaná jen pro 
psy, a v těsné blízkosti kemp pro stany 
všech závodníků. Nevím, jestli to byla 
náhoda nebo co, ale s oběma psy jsme 

zde dosáhli naprosto stejného výsled-
ku jako loni. Takže se Sarčou v jednot-
livcích diskvalifi kace, tentokrát byly na 
vině mé nervy. Běhy družstev se jí moc 
povedly, bohužel ostatním členům druž-
stva se nedařilo. Henry získal krásné 8. 
místo (z 50 závodníků) v jednotlivcích 
a za družstva jsme přivezli opět stříbro!! 

Jako každoročně se hned další ví-
kend konalo mistrovství České repub-
liky. Na této vrcholové akci jsem star-
tovala se Sárou a i tady se naše pilné 
trénování vyplatilo. V soutěži družstev 
jsme se společně s dalšími třemi členka-
mi našeho družstva staly mistry České 
republiky. 

Sezonu 2010 jsme zakončili vítěz-
stvím na závodech v sousedním Zlecho-
vě a stříbrem v Čebíně. Pak jsme uložili 
agility k zimnímu spánku.

Vypadá to, že v roce 2011 se do zá-
vodění v agility konečně pustí další tým 
z Boršic, tak hodně štěstí všem.

Jana Kořínková

Jana Kořínková + Henry - IMCA Jana Kořínková + Henry a Sarah

Jana Kořínková + Sarah

Veronika Cukrová + Oskar
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Budeme pokračovat, jak jsme slíbily. V prosinci jsme na-
vštívily Kulturní dům v Hodoníně, kde se koná každý druhý 
rok celostátní výstava betlémů. Bylo jich tam více jak tři sta. 
Kolébkou betlémů je známá Třešť. A právě odtud byl největší 
betlém, více jak čtyři metry dlouhý, z počátku 19. století. Proti-
kladem byly miniaturní betlémy ve skořápce od kokosu nebo 
vlašského ořechu. Jako materiál bylo použito převážně dřevo, 
keramika, papír, kukuřičné šustí, vlna, plast, ale i dráty nebo 
paličkovaná krajka atd. Jednalo se o betlémy ze soukromých 
sbírek, okolních farností, ze Slovenska, Polska, Bolívie, Itálie. 
No a Boršice tam měly také svého zástupce, paní Dana Čer-
venková zde vystavovala hezké betlémy z keramiky. Pro nás 
to bylo velmi milé překvapení.

Na Štědrý den jsme spolu s dětmi z Kamzíku pouštěly kap-
ra u vodní nádrže. Zazpívaly jsme koledy, rozsvítily prskavky 
a popřály si šťastné Vánoce. 

Rok jsme zakončily vycházkou ke sv. Jánu – „poděková-
ním horám“ a na vagóně a tím jsme se rozloučily se starým 
rokem.

Rok 2011 začal novoročním výstupem na Buchlov. Je to 
vždy příjemná procházka krajinou za každého počasí. 

Další vycházka byla nad Tučapy ke kapličce, odkud je pěk-
ně vidět daleko do krajiny a nedají se zde přehlédnout ani 
stáda vysoké zvěře.

Naše první zastávka dne 13. ledna v Uherském Hradišti 
byla ve Slováckém muzeu, v depozitářích oddělení etnogra-
fi e. Měly jsme jedinečnou možnost nakouknout do „zákulisí“ 
muzea a prohlédnout si sbírkové předměty, které jsou v těchto 
prostorách uloženy. 

Navštívily jsme depozitář textilu se spoustou krojů a kro-
jových součástek z celého regionu jižní Moravy. Byly jsme 
uchváceny nádherou výšivek a rozmanitostí jednotlivých 
předmětů. 

Dále jsme navštívily depozitář keramiky, kde jsou uloženy 
předměty z keramiky, kameniny, majoliky, skla atd. Jsou zde 
např. malované talíře, džbány, hrníčky, kropenky, vázy apod., 
vše uspořádáno podle dílen. V posledním depozitáři, který 
nás nejvíce zaujal, jsme si mohly prohlédnout sbírky lidového 
umění, např. podmalby na skle, lidové řezby a polychromova-
né plastiky, obrazy s lidovou i náboženskou tematikou, kříže, 
malované truhly, skříně apod. 

Depozitáři nás provedly pracovnice oddělení etnografi e 
SM. Byly jsme velmi překvapené, jak velký sbírkový fond Slo-
vácké muzeum vlastní.

Druhou zastávkou byla výstava v Galerii Slováckého muzea 
s názvem Zima s Josefem Ladou. Byla to souborná výstava 
celoživotní tvorby Josefa Lady, která nám představila dílo ryze 
českého výtvarného umělce v počtu sto třiceti obrazů, kreseb 
a ilustrací, v bohatém záběru námětových okruhů a souboru 
vydaných knížek. Vystavená kolekce byla do Galerie Slovác-
kého muzea zapůjčena z mnoha galerií, muzeí, institucí a od 
soukromých majitelů z celé České republiky.

BABINEC – výlety a zajímavosti...
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Něco o J. Ladovi:
Josef Lada (1887 – 1957) vyšel z velmi skromných podmínek venkovského života. Vlastní rodina a rodné Hrusice se mu 

staly celoživotním pramenem inspirace pro obrázky, v nichž výtvarně zachytil minulý život v mnoha podobách, scénách a sou-
vislostech. Krajina české vesnice, její obyvatelé, různá roční období, to je základ, z něhož J. Lada čerpal po celý svůj tvůrčí 
život. Připočítáme-li námětový rejstřík pohádkových motivů (hastrmani, čerti, draci, víly, rusalky, princové a princezny, králové 
a královny) a také humorně laděné výjevy ze světa zvířat, musíme uznat, že Josef Lada je symbolem naší kultury, vlastenectví 
a náleží ke skutečnému pokladu českého národa. Je nezaměnitelný, originální a srozumitelný pro všechny věkové kategorie 
bez rozdílu vzdělání a sociálního postavení – je prostě náš. Poetika jeho obrázků spočívá hlavně v tom, že si pravdivě a výstižně 
stále udržoval svůj specifi cký rukopis a názor, přičemž v kresbě našel svou nejsilnější stránku tvůrčích schopností a možností. 
Tím si získal nejen přízeň českého národa, ale postupně i obdiv diváků v mnoha dalších zemích.

Zima s Josefem Ladou byla výjimečná, kouzelná a obohacující naše smysly i pocity.
Dále jsme navštívily stálou expozice Umění jihovýchodní Moravy. První část expozice představuje generaci umělců, jejichž 

společným programem byla inspirace moravským venkovem a životem jeho obyvatel. Joža Uprka, Franta Úprka, Antoš Frolka, 
Cyril Mandel, Alois Kalvoda, Stanislav Lolek, Ludvík Ehrenhaft. V další kapitole instalace jsou připomínáni uherskohradišťští 
rodáci – Jindřich Prucha, Miloš Boria, ale také ti, kteří na Slovácko přijížděli a udržovali pravidelné kontakty – Jaroslav Panuška, 
Jan Trampota. Nemohou zde chybět ani díla autorů, jimž se tato oblast stala novým domovem – Josef Schneiderka, Jiří Heř-
man. Poslední třetina výstavního souboru patří nové generaci tvůrců, kteří na přelomu 30. a 40. let a v období po druhé světové 
válce výrazně ovlivnili podobu regionálního umění. Mnozí z nich působili i jako pedagogové na uherskohradišťské umělecko-
průmyslové škole – Jaroslav Melichárek, Vladislav Vaculka, Vladimír Hroch, Jiří Jaška, Vladimír Vašíček, Ida Vaculková.

 
Výlet do Olomouce na výstavu Olomoucké baroko
Mohly jsme si prohléd-

nout téměř 500 exponátů 
více než 60 zapůjčitelů. Ex-
ponáty pocházely z let 1620 
– 1780 a byly prezentovány 
v Muzeu moderního umění, 
Arcidiecézním muzeu a Vlas-
tivědném muzeu v Olomouci. 
Cílem bylo zpracování histo-
rie a zejména výtvarné kultury 
ve městě v období baroka. 
Jedná se o největší projekt 
v historii olomouckého mu-
zejnictví.

V Arcidiecézním muzeu 
jsme obdivovaly např. kočár 
olomouckého biskupa Ferdi-
nanda Julia Troyera, předmě-
ty z klenotnice – monstrance, 
kalichy, poháry aj. V podzemí 
jsme našly kamenný artefakt 
z kostela sv. Václava v Borši-
cích. 

V Muzeu moderního umě-
ní nás mimo jiné zaujal relik-
viář sv. Pavlíny, patronky města Olomouc, nástěnná tapisérie Odpočinek na útěku do Egypta, dále např. obraz Svatý Petr při 
souboji se Šimonem Mágem od rakouského malíře Paula Trogera a mnoho jiných.

  
Vlastivědné muzeum přibližuje dobo-

vou měšťanskou kulturu. Vedle obrazů 
a soch dostává velký prostor knižní kul-
tura, grafi ka a řemesla, např. pušky, stře-
lecké terče, cechovní truhlice, korbely, 
vybavení měšťanské domácnosti, apaty-
ka a mnoho jiných. 

Výstava potrvá do 27. 3. – nenechte si 
ujít obrovský umělecký zážitek.

Informace o akcích, které se průběžně 
připravují, jsou uvedeny ve skříňce, kdo 
má zájem, může se kdykoliv přidat.

Marie Lukůvková a Jarmila Frantová
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Šachování od září 2010 až do jara 2011
Šachový oddíl zahájil novou sezónu 2010/2011 (62. sezó-

na v historii oddílu) výroční schůzí. Zde zhodnotil výsledky v r. 
2010 a nastínil cíle pro další rok. Do mistrovských soutěží po-
stavil 4 družstva. A-družstvo jako nováček II. ligy je po 8. kole 
na solidním 7. místě s dobrými ambicemi tuto soutěž udržet. 
B-družstvo hraje Krajský přebor Zlínského kraje a po 8. kole 
je na vynikajícím 1. místě. Výborně si vede taky C-družstvo 
v Krajské soutěži Zlínského kraje, kde si drží 2. pozici. D-druž-
stvo hraje Regionální (okresní) přebor Uherského Hradiště a je 
uprostřed tabulky. Doposud od začátku sezóny tato družstva 
sehrála 34 zápasů s vynikající bilancí, když 21 zápasů vyhrála, 
8 prohrála a 5 zápasů skončilo remízou. V těchto zápasech 
nastoupilo celkem 34 hráčů.

Oddíl uspořádal tradiční Burčákový turnaj, jako otevřený 
přebor Moravy za účasti 45 družstev. Zvítězila TJ Lanškroun 
a naši junioři v sestavě: Václav Fiala, Luděk Volčík, Adam Ga-
briel a Petr Náplava skončili na skvělém 5. místě. To, že k nám 
šachisté do Boršic rádi jezdí, dokládá skutečnost, že se jedná 
o jeden z „nejnavštěvovanějších“ turnajů v republice. A to nás 
samozřejmě velmi těší.

Takto bývá sál zaplněný hráči z celé republiky (např. 
Orlová, Rychnov n. Kněžnou, Lanškroun atd.)!

Zleva stojí hráči juniorského družstva na Burčákovém turnaji: Petr 
Náplava, Luděk Volčík, Adam Gabriel a Václav Fiala.

Stejné složení družstva si na přeboru ČR juniorských druž-
stev vybojovalo výborné 2. místo v celé ČR! Mladší dorosten-
ci hrají druhým rokem extraligu dorostu, kde hraje 16 celků. 
Zatím se drží na 12. místě s velkou nadějí se udržet. Hrají ve 
složení: Luděk Volčík, Pavel Náplava, Xuan Mai Phamová 
(hostující hráčka ze Zlína), Dominik Pfeffer, Petr Janska a Pa-
vel Tománek. O setrvání v soutěži rozhodnou dubnové zápasy. 

Jak je vidět, naše mládež patří k absolutní špičce v repub-
lice. Bohužel další nastupující generace již tak úspěšná není 
a v budoucnu budeme rádi vzpomínat na zlatou éru našich 
mladých.

Veškerou činnost a organizaci zajišťuje prakticky jen ing. 
Stanislav Volčík. Zde je potřeba zapojit více lidí, aby řádně fun-
goval oddílový výbor, abychom dosavadní stav udrželi. Taky je 
třeba zlepšit tréninkový proces, který není ideální. Za podmín-
ky, které oddíl má, je potřeba poděkovat a ocenit obecní úřad 
a další sponzory. Pěknou hrací místnost nám závidí většina 
oddílů. Za šachový oddíl Boršice Josef Ludvíček

ZO SPCCH Boršice - PŘEHLED PŘIPRAVOVANÝCH AKCÍ V LETOŠNÍM ROCE 2011
Pro letošní rok Vám výbor SPCCH připravil docela bohatý program. Zájezdy, výlety do okolí, návštěvy muzeí a zámků, 

ozdravné a rekondiční pobyty v lázních a jiných rekreačních zařízeních. Jedná se o tyto akce:

duben - 12. 4.  návštěva Památníku Velké Moravy, St.  Město
květen - 10. 5.  zájezd na sv. Hostýnek 
červen -  7. 6. -  Archeoskanzen Modrá, návštěva Buchlovic a zámecké zahrady
25. 6.  - 2. 7.  ozdravný pobyt Ludvíkov - Vrbno pod Pradědem, Jeseníky
červenec - 2. 7.  - 9. 7.  ozdravný pobyt Ludvíkov - Vrbno pod Pradědem, Jeseníky
září - 4. 9.  zájezd do Dubu nad Moravou - poutní místo mezi Prostějovem a Přerovem                
říjen - Týden s SPCCH:  výšlap přes medlovické a stříbrnické paseky - Chřiby, turnaj v bowlingu v Hluku
listopad - 30. 10. - 5. 11.  ozdravný pobyt Lázně Dudince - 10 procedur, bazén, hezké ubytování, plná penze. 

Cena  4 900 Kč, záloha 2 500 Kč do 20. března.  

Rekondiční pobyty pro kardiaky, diabetiky a osoby s nemocemi pohybového ústrojí  budou zveřejněny až po podání infor-
mací ze zasedání republikového výboru SPCCH Praha v Prostějově začátkem dubna.  Dále se během roku uskuteční sportovní 
a kulturní akce, o kterých se vždy dozvíte s předstihem od výboru SPCCH. Doufáme, že naše snaha bude opětována Vaší účastí 
na všech akcích.

Za výbor SPCCH předseda Ladislav Hamřík
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Kynologický klub Boršice
Dovolte mi, abych uzavřel uplynulý rok 2010. Naše organizace prodělala výraznou změnu, a to tu, že jsme se přestěhovali 

ze známého místa vedle Sovína. Nový cvičák jsme vybudovali za drůbežárnou XAVERgen, kde pokračujeme v naší činnosti. 
Ani tato komplikace se změnou naší adresy nás neodradila od pořádání našich pravidelných akcí - Velikonočního pochodu na 
hrad Buchlov, Dnu dětí na Smraďavce a ukončení roku v Ořechově. Na Smraďavce a v Ořechově ukázali naši čtyřnozí členové 
své dovednosti. 

Naše členská základna se opět trochu obměnila a i noví členové si našli cestu k nám na nový cvičák. Na různorodost psích 
plemen si u nás na cvičáku nemůžeme stěžovat. Přibyla nám fenka novofundlanďana EBY, hovawart DARO, labradorky LILI 
a CHARLIE a naše národní plemeno československý vlčák CASANOVA. Máme i zástupce loveckých plemen SAMA a SAMA 
a nesmím zapomenout také na německého ovčáka ARGA. Tito pejsci obohatili naši členskou základnu. 

V  roce 2010 cvičilo na našem cvičáku celkem 25 pejsků.   Martin Šimík, předseda klubu

Vážení spoluobčané, přátelé kopané,
zatímco start Ligy mistrů a Evropské ligy máme za sebou 

a prvoligová mužstva si své jarní premiéry též odbyla, boršic-
ké fotbalové týmy se stále ještě poctivě připravují na start jarní 
části fotbalové sezóny 2010/2011. Na následujících řádcích 
Vám přinášíme informace o dění ve fotbalovém klubu SK Bor-
šice. Jednotlivá mužstva boršického klubu mají po podzimní 
části soutěže rozdílné plány i ambice.

Družstvo mužů se po nebývale úspěšné podzimní části vy-
hřívá na prvním místě tabulky se ziskem 36 bodů a výrazně 
pozitivním skóre 47:11. Z celkových čtrnácti zápasů si naši 
hráči připsali úctyhodných jedenáct vítězství, tři remízy a ani 
jednu prohru. Mužstvo z Nedachlebic zaostává na druhém 
místě o tři body, 1. FC Slovácko C, které je na třetím místě, 
ztrácí již bodů deset.

Příprava na jarní část sezóny byla zahájena již na začát-
ku ledna. Úvodní část přípravy byla už tradičně orientována 
na nabírání fyzické kondice. Mužstvo se kromě toho účastní 
i zimního turnaje na umělé trávě ve Veselí nad Moravou. V do-
savadních pěti odehraných kolech dokázalo porazit mužstva 
z Dolního Němčí, Hluku a Veselí nad Moravou a remizovalo 
s Ořechovem a s celkem z Velké nad Veličkou, který je v pro-
zatímní tabulce první. Naše družstvo na něj ztrácí dva body 
a je s jedenácti body na druhém místě.

Ambicí mužů před vstupem do jarní části soutěže na za-
čátku dubna by nemělo být nic menšího než celou soutěž 
znovu po čtyřech letech vyhrát a pokud možno stále předvá-
dět atraktivní a útočný fotbal okořeněný spoustou vstřelených 
branek. Zjednodušeně řečeno hrát jako Barcelona, jen před 
méně početnou kulisou. V domácích utkáních celek mužů 
zatím spolehlivě bodoval, klíčová pro udržení prvního místa 

budou zřejmě venkovní utkání, zejména zápas na půdě 1. FC 
Slovácko.

Ostatní družstva našeho klubu na tom již tak dobře nejsou. 
Jejich cílem pro jarní část bude zejména stabilizace kádru 
a snaha o zlepšení postavení v tabulce. Starší dorostenci jsou 
po podzimu ve středu tabulky, za což vděčí hlavně zlepšeným 
výkonům v závěrečných kolech. Mladší dorostenci prozatím 
okupují se šesti body poslední místo tabulky, když dokázali 
porazit jenom mužstva Brumova a Paseky Zlín. 

Podobně je tomu i u družstev starších a mladších žáků, 
kterým se též nedaří podle představ jich samotných a také je-
jich trenérů. Velký podíl na špatných výsledcích měla zranění 
a hlavně nedostatečný počet hráčů. V současné chvíli probíhá 
snaha vedení klubu o sloučení žáků s klubem Polešovic.

Nakonec zmíníme i nejmladší talenty vyrůstající v boršic-
kém klubu. Je důležité si uvědomit, že u této věkové katego-
rie není umístění v tabulce na prvním místě. Mužstvo mladší 
i starší přípravky je po podzimu ve středu tabulky a zejména 
hochům z mladší přípravky se velmi daří na domácím hřišti. 
Na podzim dokázali vyhrát všechna čtyři domácí utkání. Touto 
formou bychom chtěli opět velmi poděkovat rodičům, kteří se 
účastní nejenom zápasů, ale též tréninků, a přispívají tím ke 
zdokonalování fotbalových dovedností svých dětí.

Poděkování patří tradičně také všem sponzorům za jejich 
přínos k rozvoji klubu, hráčům za dobrou reprezentaci oddí-
lu, OÚ Boršice za spolupráci, vedení a realizačním týmům za 
obětavou organizaci a také věrným fanouškům za přízeň, kte-
rou věnují boršickému fotbalu. Výbor SK Boršice by Vás chtěl 
pozvat na jarní mistrovská utkání našich celků, věříme, že Vám 
hráči připraví zajímavou podívanou.

Výbor SK Boršice

Sportovní klub
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Opatrnosti není nikdy dost!
O tom, že opatrnosti není opravdu ni-

kdy dost, svědčí každodenní práce po-
licistů, stejně jako zkušenosti těch, kteří 
se stali oběťmi trestného činu. Velmi cit-
livými událostmi jsou krádeže a podvo-
dy, kterých se pachatelé dopouštějí na 
starých lidech. Dobrotivost a slušnost 
starších lidí spojená s jejich nedosta-
tečnou opatrností pak dává vychytralým 
a podlým pachatelům možnost relativně 
snadného zisku. 

Se začátkem nového roku policisté 
s nadějí apelují na starší ženy a muže, 
aby ke své bezpečnosti a zabezpečení 
majetku přistupovali důsledně a obe-
zřetně! Už i ukradená stokoruna, kterou 
zloděj za přítomnosti domácích dokáže 
ukrást z hrníčku v kredenci, může způ-
sobit velmi nepříjemnou situaci, s níž se 
poškození ještě dlouho vypořádávají. 
A to v drtivé většině případů dosahuje 

způsobená škoda desítek tisíc korun.
Všechny podvody a krádeže, kte-

rých se dopouštějí velmi vynalézaví po-
domní podvodníci a podomní zloději, 
by se nemusely stát, kdyby jim sami do-
mácí neumožnili vstup do svého domu. 
Možnost pohybu po domě získávají zlo-
ději maskující se zástěrkami výhodných 
nabídek, darů, přeplatků či nedoplatků 
tím, že je sami starší lidí vpustí hlavními 
dveřmi do svého domova! V některých 
případech pak vůbec nezamykají vcho-
dové dveře. Pozor, zloději nemusí vždy 
chodit předními dveřmi, a proto je nut-
né zamykat i ty zadní dveře ze dvorků! 
Pokud zloděj či podvodník uvidí, že se 
vytipovaný starší člověk aktivně podílí 
na svém bezpečí, půjde svou fi ntu zku-
sit na někoho, kdo zabezpečení sebe 
sama a svého domova lehkovážně pod-
ceňuje. Základní a nejúčinnější pravidlo 
je: Nevpouštět do svého domova cizí-
ho člověka! Všechny odečty, kontroly 

a změny nechte prověřené pracovníky 
dělat ve vaší domácnosti jen za přítom-
nosti ještě další osoby, aby případný 
podvodník neměl šanci odlákat vaši po-
zornost. Skuteční pracovníci například 
energetických společností vaši opatr-
nost jistě pochopí. A pak je také dobré 
nezapomenout, že jakékoliv přeplatky 
a nedoplatky se neplatí v hotovosti, ale 
převodem na účet nebo složenkou.

Staré, ale stále pravdivé rčení, že 
„nejlepší hlídač je soused“, se potvr-
zuje v několika situacích z poslední 
doby. Lidská všímavost a aktivní přístup 
k bezpečí ve svém okolí dokážou pře-
dejít mnohým kriminálním činům nebo 
je naopak dokážou pomoci objasnit. 
Pokud má člověk jakékoliv podezření, 
že se v jeho okolí děje cokoliv divného, 
je nejlepším řešením to oznámit na linku 
158. Právě i tímto způsoben napomáhá-
te práci policistů, kteří se snaží zajistit 
bezpečí ve vašem regionu!

POLICIE ČR VARUJE

• Nevpouštějte do svého domova niko-
ho, koho neznáte. S cizími lidmi mluv-
te přes dveře nebo okna.

• Ověřujte si pravost funkce a povolání 
případných kontrolorů při provádění 
jejich práce. Kontroloři jsou vždy do-
předu ohlášeni pomocí oznámení či 
výzvy. Nepřicházejí nikdy neohlášeni.

• Pokud člověk za dveřmi či pod oknem 
trvá z jakéhokoli důvodu na návštěvě, 
domluvte se s ním na jiný den, na kte-
rý si pozvete domů někoho z rodiny 
nebo přátel, abyste nebyli doma sami 
a nemohl vás případný zloděj zabavit 
a okrást!

• Nevydávejte fi nanční hotovost jakým-

koliv kontrolorům – tyto operace zpra-
vidla probíhají bezhotovostně.

• Vracení záloh za služby (přeplatky za 
vodu, elektřinu, plyn) se neprovádí 
osobně, ale peníze se posílají poštou 
peněžními složenkami. 

• Neplaťte za nikoho z rodiny jeho dluhy 
či pohledávky bez předchozího ověře-
ní přes důvěryhodné prostředníky.

• Pokud někdo požádá o vodu k pití, 
přineste nápoj před dveře domu nebo 
bytu. Přitom nezapomeňte zavřít dve-
ře.

• Zapamatujte si co nejvíce detailů o ci-
zích lidech ve vaší domácnosti, stejně 
jako informace o vozidle, se kterým 

neznámí přijeli.

• Nepřechovávejte doma větší fi nanční 
hotovost!

• Máte-li podezření, že se děje cokoliv 
podezřelého, zavolejte okamžitě na 
bezplatnou linku policie 158!

• Zamykejte hlavní vchodové dveře, 
ale i zadní vchody. Nezapomínejte na 
dveře a branku ze dvora.

• Využívejte kukátka ve dveřích!

• Nechte si namontovat řetízky na dve-
ře.

• Pozor na bytové domovní telefony 
a otevírání vchodových dveří z bytu, 
kdy nemáte kontrolu nad člověkem 
stojícím před vchodovými dveřmi.

Doporučení SENIORŮM k osobní BEZPEČNOSTI v domácnostech

Nechcete být celý den sami doma?
Chcete trávit svůj volný čas i v pokročilém věku ve společnosti vrstevníků?

Pokud jste alespoň na jednu otázku odpověděli ano,  tak jsme tady právě pro Vás.

Služba je určena seniorům, kteří mají sníženou soběstačnost z důvodu věku, chronického onemocnění nebo zdravotní-
ho postižení a jejichž situace vyžaduje pomoc jiné fyzické osoby.

Cílem je zajistit péči seniorům, kteří navzdory svým zdravotním problémům chtějí prožívat dny mezi svými vrstevníky.

Jaké služby poskytujeme?
• pomoc při převlékání a přemísťování se v prostorách Centra 
• pomoc při zajištění stravy, úprava jídla dle domluvy (snídaně, svačiny, oběd)
• pomoc při osobní hygieně
• aktivizační a terapeutická činnost
• kondiční a dechová cvičení
• zprostředkování kontaktu se společenským prostředím
• pomoc při uplatňování práva a obstarávání osobních záležitostí

Dopravu a pomoc při přepravě uživatele do Centra a zpět domů je možné zajistit 
ve spolupráci s dalším střediskem Oblastní charity.

    Vedoucí Centra denních služeb pro seniory: Mgr. Alena Mazurová, tel. 725 520 983
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ROK 1982
MNV – ve dvoře MNV byly upraveny veřejné záchody, rovněž 
i prostory pro holičství a kadeřnictví, zavedeno zde bylo elek-
trické topení.

Prádelna – byla zrušena prádelna u Dvouletých, náhradní ne-
byla.

Dolní mlýn – 24. a 25. června byl brigádnicky zbourán mlýn 
pana Garguláka – Dolní mlýn, který hrozil sesutím. 

Veřejná telefonní stanice – v červenci byl dán do provozu 
veřejný telefonní automat, který ulehčil volání v místním i me-
ziměstském styku.

Obchodní síť – v měsíci březnu se začalo opravovat býva-
lé pohostinství a sál kina na Zámečníkově pro průmyslovou 
prodejnu. 1. června byla prodejna otevřena, bylo zde mnoho 
„nedostatkového“ zboží. Dříve byla v bývalé kavárně Gréta, 
která se po přestěhování domácích potřeb upravovala na pro-
dejnu textilu.

Kulturní dům – v červenci se začalo s nástavbou restaurace 
v kulturním domě, kde se přistavovala nová místnost pro slav-
nostní účely, tzv. salonek.

Vodovod – pokračovalo se od uličky v Raškouně, směrem 
k potoku a k vodojemům. 11. srpna se začínalo s jejich na-
plňováním a prováděly se tlakové zkoušky. V roce 1982 bylo 
na tuto akci „Z“ vyčerpáno 699 820 Kčs a od začátku 2 262 
365 Kčs.

Český zahrádkářský svaz – místní organizace v Boršicích 
oslavila 25. výročí svého založení. Svoji oslavu uskutečnili 
v nově upraveném domě zvaném Na sklepě.

Historické zápisy o dění v obci
Ve zpravodaji č. 3/2010 je uvedeno ve zkrácené verzi nejdůležitější historické dění do roku 1981. Pokračujeme.

Základní škola – ve školním roce 1981/82 navštěvovalo ZŠ 
290 žáků, z toho 146 chlapců a 144 děvčat. Ředitelem školy 
byl Jaromír Havránek (od roku 1973), zástupcem ředitele Old-
řich Vařečka. Výchovnou poradkyní byla Marta Balatá. Žáci I.A 
a I.B dojížděli do Stříbrnic.

Mateřská škola – dnem 1. července 1982 na pokyn vyšších 
orgánů převzalo JZD Družba od MNV Boršice do správy Ma-
teřskou školu v Boršicích. Tímto dnem získala škola charakter 
„závodní mateřské školy“. Řízení školy bylo nadále povinností 
ONV – odboru školství, i učitelky byly v pracovním poměru 
ONV. JZD zajišťovalo odměňování provozních pracovníků MŠ 
a hradilo údržbu a opravy. V tomto školním roce 1981/82 bylo 
zapsáno 83 dětí. Ředitelkou byla Věra Ničpanová z Uherské-
ho Hradiště. 

Významné výročí – 20. 1. 1982 oslavila své 101. narozeniny 
naše nejstarší občanka paní Marie Cílečková.

Kultura – dechová hudba Boršičanka byla vedena pod JZD 
Družba, které jejím členům nechalo ušít stejné oblečení. Umě-
leckým vedoucím byl František Durník, kapelníkem Cyril Tráv-
níček. Na festivalu dechových hudeb ve Žďáru nad Sázavou 
získali 1. místo.

Stav obyvatel – v Boršicích bylo 2 244 obyvatel. Během roku 
se narodilo 36 dětí – 19 děvčat a 17 chlapců. Zemřelo 21 ob-
čanů – 11 žen a 10 mužů. Přistěhovalo se 37 občanů a od-
stěhovalo se 71 občanů. Bylo 33 sňatků, z toho 9 v Boršicích. 
Popisných čísel bylo 619.

(čerpáno z kronik) 

Vážení spoluobčané,  
možná si mnozí z Vás všimli, že dne 

10. března 2011 visela na obecním úřa-
du vlajka Tibetu. Vyvěšením této vlajky se 
naše obec připojila k celosvětové kampani 
„Vlajka pro Tibet“, jejímž cílem je poukázat 
na dlouhodobé porušování lidských práv 
v Tibetu a ve světě vůbec. Letos je tomu již 
52 let od doby, kdy armáda Čínské lidové 
republiky vojensky obsadila nezávislý stát 
Tibet a prohlásila jej za součást území Číny. 
Při povstání tibetského lidu proti této oku-
paci zemřelo nejméně 80 tisíc Tibeťanů. 
Počet tibetských uprchlíků se dnes odha-
duje na 150 až 180 tisíc. Čínskou nadvládu 
v Tibetu hlídá v současnosti 250 000 pří-
slušníků Čínské lidové armády. 

Čína útlak svobodného tibetského ná-
roda vystupňovala do té míry, že Tibeťané 
jsou v důsledku masivního přesídlování 
čínských obyvatel na území Tibetu národ-
nostní menšinou ve vlastní zemi. Vládne 
rasová diskriminace. Tibeťanům se nedo-
stává vzdělání ani zaměstnání a žijí pod hra-
nicí chudoby. Kulturní zvyky a tradice jsou 
zakazovány nebo omezovány. Svoboda tis-
ku podléhá cenzuře. Obyvatelům Tibetu je 
upírána svoboda projevu, shromažďování 
a náboženského vyznání.

Kdo v Tibetu vyvěsí tibetskou vlajku, 
zazpívá tibetskou hymnu nebo nenásil-

ně upozorní na porušování lidských práv, 
může být zatčen, vězněn, mučen, souzen 
a odsouzen, a to bez práva na obhájce 
nebo řádný soudní proces. To všechno bez 
ohledu na to, že se Čína paradoxně zavá-
zala k dodržování Deklarace lidských práv 
jako jedna z prvních zemí již v roce 1948.

Před jedena-
dvaceti lety, 17. 
11. 1989, jsme se 
stali demokratic-
kou a svobodnou 
zemí. Ve stejném 
roce obdržel sou-
časný tibetský 
dalajlama Nobe-
lovu cenu míru. 
Symbolicky ji vě-
noval Tibeťanům 
- malému národu ve střední Asii. Tibet je 
okupovanou zemí již 52 let. Pokud nám čín-
ský politický systém uplatňovaný v Tibetu 
nápadně připomíná některé z represí, které 
naše země zažila v minulosti, o to naléha-
věji vyznívá žádost o projev solidarity s po-
dobně zkoušeným národem, který svou 
demokracii a svobodu dosud nevybojoval. 

Slovo „demokracie“ se stalo neodmys-
litelnou součástí názvů některých význam-
ných českých politických stran a zároveň 
důležitým mezníkem svobodné existence 

občanů této země. Pokud bychom ji ale 
získali pouze pro sebe, naše snaha by jistě 
nebyla úplná. Demokracie by totiž nemě-
la být výsadou, ale právem, stejně tak by 
lidská práva měla být přirozeně nadřazena 
ekonomicko-politickým zájmům. Lidská 
práva nemají hranice, a pokud jejich nedo-

držování kdekoliv na 
světě budeme igno-
rovat, stane se demo-
kracie jen prázdným 
slovem, plným nepod-
statných politických 
gest.

Proto se naše obec 
připojila ke kampani, 
která vznikla v polo-
vině devadesátých 
let v západní Evropě. 

V loňském roce ji v ČR podpořilo 363 obcí, 
měst, městských částí nebo krajů. Boj za 
svobodu Tibetu je symbolem boje za svo-
bodu lidí na celém světě. Děkuji obci Borši-
ce, že nezůstala k tomuto tématu lhostejná, 
neboť je mnoho obcí a státních institucí, 
které podporu Tibetu z nejrůznějších důvo-
dů odmítají. Podrobné informace najdete na 
internetových stránkách: 

www.tibinfo.cz.   
Marian Vařečka

VLAJKA PRO TIBET • VLAJKA PRO TIBET • VLAJKA PRO TIBET • VLAJKA PRO TIBET 
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Boršice zdravím
Narodil jsem se v Anglii. Můj otec Dolfa, rozený Boršičák (příbuzný Adolfa Bartošíka, mlynáře v Boršicích, nar. 1873), tam unikl 

s mojí matkou v poslední chvíli z Holandska, kde učil české děti na Baťově škole. Němci tehdy už zabírali Holandsko. V Anglii 
se přihlásil do českého odboje, později ho však naše exilová vláda pověřila vedením jedné české školy. Tam mezi jinými dětmi 
diplomatů a vojáků byly též děti zachráněné před koncentrákem. 

Musím se zmínit, že otec Dolfa byl ohromný vlastenec, bibliofi l (žák Bedřicha Beneše Buchlovana), esperantista a fi latelista. 
V Anglii, vedle svých povinností vojenských a školních, využíval též svého uměleckého nadání a pro českou osvětu a bojovou 
propagaci navrhoval vlastenecké materiály, vojenské odznaky, razítka polní pošty, ilustroval vojenské noviny a vlasteneckou lite-
raturu. To vše ve spolupráci s našimi vojáky – akademiky, žurnalisty, básníky a malíři, kteří přispívali svými schopnostmi českoslo-
venskému odboji a k propagaci naší kultury mezi Angličany.

Po válce, kdy mnozí zůstali v zahraničí, se Dolfa s naší exilovou vládou dr. Beneše a s nadšením vrátil s rodinou do osvobo-
zeného Československa. Po roce 48, začátku totality, však život pro naše odbojáře nebyl lehký. Tyto věci jsou už známé a dobře 
dokumentované.

V Boršicích jsem já jako chlapec a moje dvě mladší sestry strávili u tety Marie několikery prázdniny (dědu s babičkou jsem 
už nezažil). Pamatuji na dědovu dílničku, kde uměl kdysi všechno udělat anebo opravit, na vnitřek obchodu, ten už nefungoval, 
ale vše zůstalo, šuplíky, přihrádky a poličky na zboží, co vše děda ručně vyrobil. Na půdě jsme našli model mlýna ze dřeva, plně 
funkční, který udělal svým dětem na hraní. Točilo se kličkou a bílý písek procházel tím aparátem. Kdepak asi ta hračka teď je? 
Patřila by do muzea. Se sousedem panem Stodůlkou jsme jezdili na pole, kosit mašinou jetel nebo rozvážet močůvku. To mě ne-
chal sedět vedle sebe nad koněm a práskat bičem. Pamatuji se i na telení jeho krávy, u kterého jsem pomáhal tahat. Byl to těžký 
porod a pomáhat muselo několik chlapů. Jednou mě pan Stodůlka požádal, abych vytáhl jednoho králíka z králíkárny, a ukázal 
jak ho zabít, aby byl k obědu. Tyto příklady života na vsi byly pro kluka z města jako já výbornou školou. Dnešní děti mnohdy ani 
nevědí, že mléko pochází z krávy a ne ze samoobsluhy… Pamatuji též na sklizeň obilí, kdy jsem jako 14letý pomáhal u mlátičky. 
Toho prachu a štětin z obilí! Tehdy mě pan Stodůlka před všemi pochválil, na což jsem byl velmi hrdý. S jeho synem Vénou jsme 
na dvoře dováděli, vzpomínám si též, že jsme z velké betonové nádoby lízali sladkou melasu, která byla pro koně. Ten kůň byl 
největší na vsi, při oslavách jízdy králů byl v čele. 

Škoda, obchod už dávno zbourali, obec ho odkoupila kvůli rozšíření cesty na té křižovatce. Naše tři tety z Boršic i naši rodiče 
nám už odešli. Hrad Buchlov a Boršice však stále stojí a díky stránkám internetu je radost vidět, že si Slovácko drží svou kulturu, 
tradice, kroje a muziku. Doufejme, že to mládež potáhne dál a předá další generaci. V dnešní sjednocené Evropě je třeba udržet 
si individualitu a unikátnost. 

Přikládám několik fotek pro ilustraci.  Karel Bartošík

Dolfova rodná obec Boršice

Bartošíkova rodina a sousedé Obchod Bartošíků
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Dolfova rodina

Děda a babička Bartošíkovi

Babička Marie Bartošíková s dcerou Marií Krsičkovou

Dolfa v Anglii

Moje matka Inke při návštěvě v Boršicích v roce 1938
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Moje návštěva v Boršicích v roce 1992

Dolfa v Anglii při cvičení

Dolfa (stojící) při osvětové práci v armádě

Válečná Anglie, Dolfa uprostřed


